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«Εισαγωγικές επισημάνσεις»  του καθ. κ. Δημήτριου  Μαυράκη, BSEC-
GEN & UNAI Hub SDG7 

Διευθυντής του ΚΕΠΑ, Συντονιστής BSEC – GEN και UNAI Hub SDG7 

 
Σύντομο βιογραφικό 

Ο καθ. Δημήτριος Χαριλάου Μαυράκης είναι Διευθυντής του Κέντρου 
Ενεργειακής Πολιτικής και Ανάπτυξης (ΚΕΠΑ) του Εθνικού και Καποδιστριακού 
Πανεπιστημίου Αθηνών (ΕΚΠΑ), το οποίο επελέγη ως παγκόσμιος κόμβος (Hub) 
της Ακαδημαϊκής Πρωτοβουλίας του ΟΗΕ (United Nations Academic Impact - 
UNAI) για τον 7ο Στόχο Βιώσιμης Ανάπτυξης (SDG7) που αναφέρεται στην 
καθαρή, προσβάσιμη και σύγχρονη ενέργεια. 

Είναι συντονιστής των δικτύων “PROMITHEASnet, The Energy and Climate 
Change Policy Network” με μέλη ακαδημαϊκά ιδρύματα της Νότιο-Ανατολικής Ευρώπης, του Εύξεινου 
Πόντου και της Κεντρικής Ασίας, και του “BSEC – Green Energy Network”, με μέλη ακαδημαϊκά 
ιδρύματα, φορείς της αγοράς και χάραξης πολιτικής, από τις χώρες του Οργανισμού Οικονομικής 
Συνεργασίας Εύξεινου Πόντου (ΟΣΕΠ) (Black Sea Economic Cooperation- BSEC), υπό την εποπτεία του 
BSEC - PERMIS. Ορίστηκε από τα κράτη μέλη του ΟΣΕΠ ως συντονιστής του Δικτύου Πράσινης Ενέργειας 
(BSEC - GEN), που λειτουργεί υπό την εποπτεία του PERMIS. 

Οι δραστηριότητές του σχετίζονται με την γεωπολιτική της ενέργειας, την ανάπτυξη περιφερειακών 
αγορών ενέργειας, με διηπειρωτικούς ενεργειακούς διαδρόμους, με την ανάπτυξη και προώθηση 
πολιτικών για την Κλιματική Αλλαγή, την μελέτη των αλληλεπιδράσεων μεταξύ εργαλείων πολιτικής 
για την Κλιματική Αλλαγή και την προώθηση προτάσεων για την ενεργειακή ένδεια, την ενεργειακή 
αποτελεσματικότητα και τη μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου. 

Έχει συντονίσει σημαντικά διακρατικά προγράμματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις ενεργειακές 
διασυνδέσεις των Βαλκανίων (Balkan Energy Interconnections - Task Force, 1995). Συντόνισε της 
διαβουλεύσεις που κατέληξαν στη Διακήρυξη της Θεσσαλονίκης για τη δημιουργία μιας 
«περιφερειακής αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας στην Νότιο-Ανατολική Ευρώπη - Regional Electricity 
Market» (Θεσσαλονίκη 1999), πρόδρομη διαδικασία της «Ενεργειακής Κοινότητας» για την Νότιο-
Ανατολική Ευρώπη. 

Έχει εκπροσωπήσει τη χώρα σε διεθνείς οργανισμούς (ΟΟΣΑ, ΟΣΕΠ και ΕΕ) και διετέλεσε μέλος των 
συμβουλευτικών ομάδων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την Ενέργεια (AGE) για το 6ο και 7ο 
πρόγραμμα πλαίσιο (FP6 και FP7). Προσκαλείται και συμμετέχει  σε ΟΣΕΠ – Υπουργικές Συναντήσεις 
και σε όλες τις συνεδριάσεις του ΟΣΕΠ – Ομάδες Εργασίας για την Ενέργεια, από το 2006. 

Συντόνισε έργα του 6ου, 7ου Προγραμμάτων Πλαισίου και Ορίζοντα 2020 της Ε.Ε. Έχει οργανώσει 
διεθνή συνέδρια και σεμινάρια στις χώρες του ΟΣΕΠ και της Κεντρικής Ασίας. 

Είναι πρόεδρος της Οργανωτικής Επιτροπής του: α) ετήσιου διεθνούς επιστημονικού συνεδρίου για 
την «Ενέργεια και Κλιματική Αλλαγή», β) του ετήσιου “Green Energy Investments Forum” σε 
συνεργασία με BSEC – PERMIS και γ) ετήσιου «International Forestation Initiative».  

Είναι εκδότης της ενεργειακής επισκόπησης “Energy View of the BSEC countries”, του 
επιστημονικού περιοδικού “Euro-Asian Journal of Sustainable Energy Development Policy” και του 
“PROMITHEAS newsletter”, που διανέμεται σε 27.000 παραλήπτες σε 170 χώρες. 

Με την ιδιότητα του συντονιστή του United Nations Academic Impact (UNAI) κόμβου για τον SDG7 
προωθεί την περιφερειακή και διεθνή συνεργασία με πρωτοβουλίες, που σχετίζονται με τον 7ο Στόχο 
Βιώσιμης Ανάπτυξης του ΟΗΕ για την καθαρή, προσβάσιμη και σύγχρονη ενέργεια, ιδιαίτερα σε χώρες 
με αναπτυσσόμενες και υπο-ανάπτυξη οικονομίες.  

Οι τρέχουσες δραστηριότητές του επικεντρώνονται στη διευκόλυνση των ελληνικών Δήμων και των 
Δήμων του ΟΣΕΠ στις προσπάθειές τους για τον πράσινο μετασχηματισμό των κοινωνιών τους στο 
πλαίσιο του Στόχου Βιώσιμης Ανάπτυξης 7 (SDG7) δίνοντας έμφαση στην «ενεργειακή φτώχεια» και τη 
«δενδροφύτευση». 
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Opening by Mr. Robert SKINNER, United Nations Academic Impact 

Chief of United Nations Academic Impact 

 
Dear all, 

Greetings from United Nations Headquarters in New York, my 

name is Robert Skinner, Chief of United Nations Academic Impact 

(UNAI). 

First, allow me to convey my warm congratulations and thank 

you to the Energy Policy and Development Centre, KEPA, of the 

National and Kapodistrian University of Athens, Greece, in its capacity as our hub for 

Sustainable Development Goal Seven (SDG7). 

Thank you for organizing this event, the first conference for the International Forestation 

Initiative. It was great to see the momentum achieved with the launching of a year and a half 

ago of the Tree Planting Initiative within the framework of the 75 th anniversary of the United 

Nations (UN).  

The idea was to increase the number of trees in all environments with the support of a wide 

range of stakeholders, including local governments. 

KEPA was and continues to be instrumental in driving this effort. In 2019, the United 

Nations Forum on Forest Secretariat highlighted Reforestation’s role in climate mitigation and 

stressed that trees and cities could be vital in encountering the urban heat island effect which 

directly impacts energy consumption patterns. 

It is worth noting that this conference today is occurring on the final day of COP26 in 

Glasgow. We all hope real and tangible process will be announced, including the stated 

commitment to end deforestation and increase reforestation. 

SDG7 calls for universal access to modern energy services, increased use of renewable 

energy, improved energy efficiency, more cooperation in all of these areas, and upgraded 

technology while supporting developing countries. 

Deforestation has an enormous negative effect, including reduced overall rainfall and energy 

production, particularly in hydroelectric power stations, crucial in many parts of the world. The 

environment-growth-energy nexus is complex and yet it urgently needs to be addressed. 

According to United Nations Environment Program, deforestation and forest degradation 

accounts for at least 11% of carbon emissions. Furthermore, the extensive use of biomass 

energy also deteriorates our forests with devastating consequences for ourselves, for societies 

and for future generations. Reforestation initiatives are a powerful example of what economic 

institutions and research centers can do beyond the spaces of classrooms and laboratories out 

there in societies making a real difference. 

Let me conclude with an old preverb that reads a man has made at least a start on discovering 

the meaning of human life when he plants shade trees under which he knows full well he will 

never sit. 

Thank you again KEPA and to all of you for participating today. I wish you great success at 

this conference. 

 

Short CV 

Mr. Robert Skinner is currently the Chief of UNAI, the Deputy Director and Chief of Partnerships and 
Global Engagement of the United Nations. He was for the period of April to August 2021 the Director of 
the United Nations Information Center. He served as a Senior Special Advisor in the UN’s Department of 
Global Communications, focusing on the UN’s COVID-19 Communications Response Initiative from April 
2020 up to April 2021. Prior to taking on this role, Mr. Skinner was the Executive Director of the United 
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Nations Office for Partnerships. He began his tenure with the UN in 2015 as the Director of the United 
Nations Information Center (UNIC) in Washington, DC. Prior to joining the UN, Robert was the Executive 
Director in the New York Office of the United Nations Foundation. Before joining the Foundation in 2006, 
Robert held several positions in the United States Department of State, including as 
Deputy Spokesperson at the United States Mission to the United Nations in New York, and as Public 
Affairs Officer for the United States Embassy in Port of Spain, Trinidad and Tobago. He also held posts 
in Abidjan, Cote d’Ivoire and San Salvador, El Salvador.  Robert was an attorney in the Office of the Cook 
County Public Defender, Chicago, Illinois before starting his diplomatic career. He holds a law degree 
from the University of Wisconsin-Madison and a Bachelor of Science in Business Administration from 
Oakland University in the United States.  
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Χαιρετισμός από τον Μr. Robert SKINNER, Ακαδημαϊκή Πρωτοβουλία των 
Ηνωμένων Εθνών (United Nations Academic Impact) 

Επικεφαλής Ακαδημαϊκής Πρωτοβουλίας των Ηνωμένων Εθνών 

 

Σας απευθύνω τους χαιρετισμούς μου από τα κεντρικά γραφεία 

των Ηνωμένων Εθνών στη Νέα Υόρκη. Είμαι ο  Ρόμπερτ Σκίννερ, 

Επικεφαλής της Ακαδημαϊκής Πρωτοβουλίας  των Ηνωμένων 

Εθνών (UNAI). 

Καταρχάς, επιτρέψτε μου να μεταφέρω τα θερμά μου 

συγχαρητήρια και να ευχαριστήσω το Κέντρο Ενεργειακής 

Πολιτικής και Ανάπτυξης, ΚΕΠΑ, του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστημίου Αθηνών, 

υπό την ιδιότητά του ως κόμβου μας για τον 7ο Στόχο της Βιώσιμης Ανάπτυξης. 

Σας ευχαριστούμε για τη διοργάνωση αυτής της εκδήλωσης, της πρώτης Συνάντησης για τη 

Διεθνή Πρωτοβουλία Αναδάσωσης. Ήταν υπέροχο να δούμε τη δυναμική η οποία επιτεύχθηκε 

με την έναρξη πριν από ενάμιση χρόνο αυτής της Πρωτοβουλίας Δενδροφύτευσης στο πλαίσιο 

της 75ης επετείου των Ηνωμένων Εθνών (ΟΗΕ). Η ιδέα ήταν να αυξηθεί ο αριθμός των 

δέντρων σε όλα τα περιβάλλοντα με την υποστήριξη ενός ευρέος φάσματος ενδιαφερομένων, 

συμπεριλαμβανομένων τοπικών αρχών. 

Το ΚΕΠΑ ήταν και συνεχίζει να είναι υποδειγματικό στην ώθηση αυτής της προσπάθειας. 

Το 2019, η Γραμματεία του Φόρουμ των Ηνωμένων Εθνών για τα Δάση τόνισε τον ρόλο της 

Αναδάσωσης στον μετριασμό του κλίματος και επισήμανε ότι τα δέντρα και οι πόλεις θα 

μπορούσαν να είναι ζωτικής σημασίας για την αντιμετώπιση του φαινομένου της αστικής 

θερμικής νησίδας, που επηρεάζει άμεσα τα πρότυπα κατανάλωσης ενέργειας. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι η σημερινή συνάντηση πραγματοποιείται την τελευταία ημέρα της 

COP26 στη Γλασκώβη. Ελπίζουμε όλοι να ανακοινωθεί μία ουσιαστική και απτή διαδικασία, 

συμπεριλαμβανομένης της δηλωμένης δέσμευσης για τον τερματισμό της αποψίλωσης των 

δασών και την αύξηση της αναδάσωσης. 

Ο έβδομος στόχος της Βιώσιμης Ανάπτυξης απαιτεί την καθολική πρόσβαση σε σύγχρονες 

ενεργειακές υπηρεσίες, αυξημένη χρήση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, βελτιωμένη 

ενεργειακή απόδοση, περισσότερη συνεργασία σε όλους αυτούς τους τομείς και 

αναβαθμισμένη τεχνολογία, υποστηρίζοντας παράλληλα τις αναπτυσσόμενες χώρες. 

Η αποψίλωση των δασών έχει τεράστια αρνητική επίδραση, συμπεριλαμβανομένης της 

μείωσης της συνολικής βροχόπτωσης και της παραγωγής ενέργειας, ιδιαίτερα σε 

υδροηλεκτρικούς σταθμούς, οι οποίο είναι ζωτικής σημασίας σε πολλά μέρη του κόσμου. Ο 

δεσμός περιβάλλοντος-ανάπτυξης-ενέργειας είναι πολύπλοκος και πρέπει επειγόντως να 

αντιμετωπισθεί. 

Σύμφωνα με το Περιβαλλοντικό Πρόγραμμα των Ηνωμένων Εθνών, η αποψίλωση των 

δασών και η υποβάθμιση τους ευθύνονται για τουλάχιστον το 11% των εκπομπών άνθρακα. 

Επιπλέον, η εκτεταμένη χρήση ενέργειας από βιομάζα υποβαθμίζει επίσης τα δάση μας με 

καταστροφικές συνέπειες για εμάς, τις κοινωνίες και τις μελλοντικές γενιές. Οι πρωτοβουλίες 

αναδάσωσης είναι ισχυρό παράδειγμα του τι μπορούν να κάνουν τα οικονομικά ιδρύματα και 

τα ερευνητικά κέντρα πέρα από τους χώρους των αιθουσών διδασκαλίας και των εργαστηρίων, 

αλλά εκεί έξω στις κοινωνίες ώστε να κάνουν την πραγματική διαφορά. 

Επιτρέψτε μου να ολοκληρώσω με μία παλιά παροιμία, που λέει ότι ένας άνθρωπος έκανε 

τουλάχιστον μια αρχή για να ανακαλύψει το νόημα της ανθρώπινης ζωής όταν φυτεύει σκιερά 

δέντρα κάτω από τα οποία ξέρει πολύ καλά ότι δεν θα καθίσει ποτέ. 

Ευχαριστούμε και πάλι το ΚΕΠΑ και όλους εσάς για τη σημερινή συμμετοχή. Σας εύχομαι 

καλή επιτυχία σε αυτό το συνέδριο. 
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Σύντομο βιογραφικό 
 

Ο κ. Robert Skinner είναι επί του παρόντος ο επικεφαλής του UNAI, ο Αναπληρωτής Διευθυντής και 
Επικεφαλής Συνεργασιών και Παγκόσμιας Δέσμευσης των Ηνωμένων Εθνών. Διετέλεσε για την 
περίοδο Απριλίου έως Αυγούστου 2021  Διευθυντής του Κέντρου Πληροφοριών των Ηνωμένων Εθνών. 
Υπηρέτησε ως Ανώτερος Ειδικός Σύμβουλος στο Τμήμα Παγκόσμιων Επικοινωνιών του ΟΗΕ, 
εστιάζοντας στην Πρωτοβουλία Αντίδρασης Επικοινωνιών του ΟΗΕ για τον COVID-19 από τον Απρίλιο 
του 2020 έως τον Απρίλιο του 2021. Πριν αναλάβει αυτόν τον ρόλο, ο Ρόμπερτ ήταν ο Εκτελεστικός 
Διευθυντής του Γραφείου των Ηνωμένων Εθνών για Συνεργασίες. Ξεκίνησε τη θητεία του στον ΟΗΕ το 
2015 ως Διευθυντής του Κέντρου Πληροφοριών των Ηνωμένων Εθνών (UNIC) στην Ουάσιγκτον, DC. 
Πριν από την ένταξή του στον ΟΗΕ, ο Ρόμπερτ ήταν Εκτελεστικός Διευθυντής στο Γραφείο της Νέας 
Υόρκης του Ιδρύματος των Ηνωμένων Εθνών. Πριν ενταχθεί στο Ίδρυμα το 2006, ο Ρόμπερτ κατείχε 
αρκετές θέσεις στο Υπουργείο Εξωτερικών των Ηνωμένων Πολιτειών, μεταξύ άλλων ως Αναπληρωτής 
Εκπρόσωπος στην Αποστολή των Ηνωμένων Πολιτειών στα Ηνωμένα Έθνη στη Νέα Υόρκη  και ως 
Υπεύθυνος Δημοσίων Υποθέσεων για την Πρεσβεία των Ηνωμένων Πολιτειών στο Port of Spain , 
Τρινιντάντ και Τομπάγκο. Κατείχε επίσης θέσεις στο Αμπιτζάν, στην Ακτή Ελεφαντοστού και στο Σαν 
Σαλβαδόρ, στο Ελ Σαλβαδόρ. Ο κ. Skinner ήταν δικηγόρος στο Γραφείο του Δημόσιου Υπασπιστή της 
Κομητείας Κουκ, στο Σικάγο του Ιλινόις πριν ξεκινήσει τη διπλωματική του σταδιοδρομία. Είναι 
πτυχιούχος νομικής από το Πανεπιστήμιο του Wisconsin-Madison και πτυχιούχος Επιστήμης στη 
Διοίκηση Επιχειρήσεων από το Πανεπιστήμιο του Όκλαντ των Ηνωμένων Πολιτειών. 
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“Introductory remarks” by Amb. Traian CHEBELEU, BSEC – PERMIS 

Deputy Secretary General of BSEC - PERMIS 

 

Distinguished participants, 

I would like to thank the Director of the Energy Policy and Development 

Center (KEPA) of the National & Kapodistrian University of Athens, 

Professor Mavrakis, for his kind invitation to participate in this Conference 

on “International Forestation Initiative”.  

This is a valuable initiative, coming at the right time, taking into account 

where we are in terms of reaching net zero emissions globally by 2050. 

It is still a long way to go to reach this target, but it is essential to move in that direction, 

and the today's Conference is one more step in this direction. 

I would mention the previous step initiated also by KEPA, in its capacity of Coordinator of 

the BSEC Green Energy Network and as UN Academic Impact Hub for the 7th Sustainable 

Development Goal, namely the Initiative “75 UN – 75 trees UNAI SDG 7”, to mark the 75th 

Anniversary of the United Nations in 2020 by planting 75 trees in various areas of the territory 

of the respective Member State. 

It was a concrete contribution to the combat against the negative effects of climate change, 

by getting official commitments to plant 11 million trees in the BSEC Region. 

In my view, the BSEC Region needs both reforestation – namely a process of planting trees 

in forests where the number of trees has been decreasing – and afforestation – respectively 

creating new forests by planting trees in areas where there were no trees before. 

The initiative of KEPA aims at contributing to reforestation and, I believe that, based on its 

implementation in Greece, similar efforts of other BSEC Member States should be encouraged.  

The value of this initiative and its timeliness are confirmed by the Declaration on Forests 

and Land Use, adopted a few days ago, on 2 November, by the world leaders at the COP26 

climate negotiations in Glasgow.  

Over 100 countries pledged to halt and reverse deforestation and land degradation by 2030, 

highlighting the role of forests in balancing greenhouse gas emissions and removals, in adapting 

to the impacts of climate change and in maintaining healthy ecosystem services.  

The world leaders called for “transformative” action through shared efforts to conserve 

forests, promote sustainable trade and development policies, reduce human vulnerabilities, 

redesign agricultural policies, and increase financial incentives in the name of a “sustainable 

land use transition”.   

The Glasgow Declaration aims to funnel public and private money into protecting forests, 

setting a target of 2030 to halt and reverse forest loss and land degradation.  

12 out of the 13 Member States of our organization signed this Declaration. Only Serbia did 

not. 

It has to be reminded that, back in 2014 in Lima, the world leaders committed to halve 

deforestation by 2020 and to end it by 2030, but since then, as wood is a valuable commodity 

and the demand for agricultural land remained, the deforestation continued, and even 

accelerated in some countries. 

I would also mention that The Global Forest Resources Assessment 2020 Report, conducted by 

FAO, indicated that the world has lost a net area of 178 million hectares of forest since 1990, adding 

that, however, the rate of net forest loss decreased substantially over 30 years due to “a reduction in 

deforestation in some countries and increases in the forest area in others through afforestation and the 

natural expansion of forests.” 

 

https://ukcop26.org/glasgow-leaders-declaration-on-forests-and-land-use/
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What is needed now is to back up the above mentioned largely endorsed Glasgow agreement 

by policies that would turn these commitments into real action on reforestation and 

afforestation. 

Governments will have to take the necessary measures for creating an appropriate legal 

framework and work with the local authorities, with the business communities, with academia 

and the civil society organizations in their respective countries in order to agree and implement 

reforestation or afforestation plans. 

Distinguished participants,  

International cooperation is essential in combating the negative effects of the climate 

changes, including the fight against deforestation and biodiversity destruction. 

Scientific studies indicate that a quarter of the world’s emissions comes from forests being 

converted into farmland.  

I believe that the efforts of all concerned, together with the activities of BSEC, offer the 

wider Black Sea region a valuable vehicle for addressing the growing negative impact of 

Climate Change, by offering the frame to strengthen and implement specific actions and 

programs for planting trees and halting deforestation. 

I look forward to listening to ideas, suggestions and proposals on possible regional 

cooperation action that could be undertaken in the framework of BSEC for supporting our 

Member States to implement the above mentioned objectives. 

With all that in mind, let me wish all participants in the Conference a very productive work.  

Thank you for your kind attention. 

 
 
Short CV 

Amb. Chebeleu is the Deputy Secretary General, of the Permanent International Secretariat of the 
Organization of the Black Sea Economic Cooperation. He is a career diplomat and has served in the 
Ministry of Foreign Affairs of Romania, mainly dealing with international organizations. He also held 
the positions of State Secretary at the Ministry of Foreign Affairs (1992), Diplomatic Adviser and 
Spokesman for the President of Romania (1993-1996). He was the Ambassador of Romania to Austria 
(2001-2005) and Special Representative of the Minister of Foreign Affairs for the Black Sea Issues (2008-
2009). Subsequently he joined the Permanent International Secretariat of the Black Sea Economic 
Cooperation Organization (2009). 
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“Εισαγωγικά  σχόλια” από τον πρέσβη Traian CHEBELEU, BSEC – PERMIS 

Αναπληρωτής Γενικός Γραμματέας του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας των χωρών του 

Εύξεινου Πόντου 

 
Αξιότιμοι συμμετέχοντες, 

Θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Διευθυντή του Κέντρου Ενεργειακής 

Πολιτικής και Ανάπτυξης (ΚΕΠΑ) του Εθνικού & Καποδιστριακού 

Πανεπιστημίου Αθηνών, Καθηγητή Μαυράκη, για την ευγενική του 

πρόσκληση να συμμετάσχω σε αυτό το Συνέδριο με θέμα «Διεθνής 

Πρωτοβουλία Αναδάσωσης». 

Πρόκειται για μια πολύτιμη πρωτοβουλία, που έρχεται την κατάλληλη 

στιγμή, λαμβάνοντας υπόψη που βρισκόμαστε όσον αφορά την επίτευξη των καθαρών 

μηδενικών εκπομπών παγκοσμίως έως το 2050. 

Απομένει ακόμη πολύς δρόμος για να επιτευχθεί αυτός ο στόχος, αλλά είναι σημαντικό να 

κινηθούμε προς αυτή την κατεύθυνση, και η σημερινή Συνάντηση είναι ένα ακόμη βήμα προς 

αυτή την κατεύθυνση. 

Θα αναφέρω το προηγούμενο εγχείρημα που ξεκίνησε επίσης το ΚΕΠΑ, υπό την ιδιότητα 

του Συντονιστή του Δικτύου Πράσινης Ενέργειας του ΟΣΕΠ και ως Κόμβου της Ακαδημαϊκής 

Πρωτοβουλίας  των Ηνωμένων Εθνών για τον 7ο Στόχο Βιώσιμης Ανάπτυξης, δηλαδή την 

Πρωτοβουλία «75 UN – 75 Trees UNAI SDG7», για να τιμήσει την 75η επέτειο των Ηνωμένων 

Εθνών το 2020 φυτεύοντας 75 δέντρα σε διάφορες περιοχές της επικράτειας του αντίστοιχου 

κράτους μέλους. 

Ήταν μια συγκεκριμένη συμβολή στην καταπολέμηση των αρνητικών επιπτώσεων της 

κλιματικής αλλαγής, με τη λήψη επίσημων δεσμεύσεων για τη φύτευση 11 εκατομμυρίων 

δέντρων στην περιοχή του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας των χωρών του Εύξεινου 

Πόντου (ΟΣΕΠ). 

Κατά την άποψή μου, η περιοχή του ΟΣΕΠ χρειάζεται και αναδάσωση – δηλαδή μια 

διαδικασία φύτευσης δέντρων σε δάση όπου ο αριθμός των δέντρων μειώνεται – και 

αναδάσωση αντίστοιχα, δημιουργώντας νέα δάση φυτεύοντας δέντρα σε περιοχές όπου δεν 

υπήρχαν δέντρα πριν. 

Η πρωτοβουλία του ΚΕΠΑ στοχεύει στη συμβολή στην αναδάσωση και, πιστεύω ότι, με 

βάση την εφαρμογή της στην Ελλάδα, θα πρέπει να ενθαρρυνθούν παρόμοιες προσπάθειες σε 

άλλα  κρατη μελη του οργανισμού ΟΣΕΠ. 

Η αξία αυτής της πρωτοβουλίας και η επικαιρότητά της επιβεβαιώνονται από τη Διακήρυξη 

για τα δάση και τη χρήση γης, που εγκρίθηκε πριν από λίγες ημέρες, στις 2 Νοεμβρίου, από 

τους παγκόσμιους ηγέτες στις διαπραγματεύσεις για το κλίμα COP26 στη Γλασκόβη. 

Πάνω από 100 χώρες δεσμεύτηκαν να σταματήσουν και να αναστρέψουν την αποψίλωση 

των δασών και την υποβάθμιση της γης έως το 2030, τονίζοντας τον ρόλο των δασών στην 

εξισορρόπηση των εκπομπών και της απομάκρυνσης αερίων του θερμοκηπίου, στην 

προσαρμογή στις επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής και στη διατήρηση υγιών υπηρεσιών 

οικοσυστήματος. 

Οι παγκόσμιοι ηγέτες κάλεσαν για «μεταμορφωτική» δράση μέσω κοινών προσπαθειών για 

τη διατήρηση των δασών, την προώθηση βιώσιμων εμπορικών και αναπτυξιακών πολιτικών, 

τη μείωση των ανθρώπινων τρωτών σημείων, τον επανασχεδιασμό των γεωργικών πολιτικών 

και την αύξηση των οικονομικών κινήτρων στο όνομα μιας «βιώσιμης μετάβασης χρήσης γης». 

Η Διακήρυξη της Γλασκόβης στοχεύει στη διοχέτευση δημόσιων και ιδιωτικών χρημάτων 

για την προστασία των δασών, θέτοντας ως στόχο το 2030 να σταματήσει και να αντιστραφεί 

η απώλεια δασών και η υποβάθμιση της γης. 12 από τα 13 κράτη μέλη του οργανισμού μας 

υπέγραψαν αυτήν τη δήλωση. Μόνο η Σερβία δεν το έκανε. 
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Πρέπει να υπενθυμίσουμε ότι, το 2014 στη Λίμα, οι παγκόσμιοι ηγέτες δεσμεύτηκαν να 

μειώσουν στο μισό την αποψίλωση των δασών έως το 2020 και να την τερματίσουν έως το 

2030, αλλά από τότε, καθώς το ξύλο είναι πολύτιμο αγαθό και η ζήτηση για γεωργική γη 

παρέμεινε, η αποψίλωση των δασών συνεχίστηκε, και μάλιστα επιταχύνθηκε σε ορισμένες 

χώρες. 

Θα ήθελα επίσης να αναφέρω ότι η Έκθεση «Global Forest Resources Assessment 2020», 

που διεξήχθη από τον FAO, ανέφερε ότι ο κόσμος έχει χάσει καθαρή έκταση 178 

εκατομμυρίων εκταρίων δάσους από το 1990, προσθέτοντας ότι, ωστόσο, ο ρυθμός καθαρής 

απώλειας δασών μειώθηκε σημαντικά για πάνω από 30 χρόνια λόγω «μείωσης της αποψίλωσης 

των δασών σε ορισμένες χώρες και αύξησης της δασικής έκτασης σε άλλες μέσω της 

αναδάσωσης και της φυσικής επέκτασης των δασών». 

Αυτό που χρειάζεται τώρα είναι να υποστηριχθεί η προαναφερθείσα συμφωνία της 

Γλασκόβης, η οποία έχει εγκριθεί σε μεγάλο βαθμό από πολιτικές που θα μετατρέψουν αυτές 

τις δεσμεύσεις σε πραγματική δράση για την αναδάσωση και την εκ νέου φύτευση δασών. 

Οι κυβερνήσεις θα πρέπει να λάβουν τα απαραίτητα μέτρα για τη δημιουργία κατάλληλου 

νομικού πλαισίου και να συνεργασθούν με τις τοπικές αρχές, τις επιχειρηματικές κοινότητες, 

την ακαδημαϊκή κοινότητα και τις οργανώσεις της κοινωνίας των πολιτών στις αντίστοιχες 

χώρες τους προκειμένου να συμφωνήσουν και να εφαρμόσουν σχέδια αναδάσωσης ή εν νέου 

φύτευσης δασών. 

Αξιότιμοι συμμετέχοντες, 

Η διεθνής συνεργασία είναι απαραίτητη για την καταπολέμηση των αρνητικών επιπτώσεων 

των κλιματικών αλλαγών, συμπεριλαμβανομένης της καταπολέμησης της αποψίλωσης των 

δασών και της καταστροφής της βιοποικιλότητας. Επιστημονικές μελέτες δείχνουν ότι το ένα 

τέταρτο των παγκόσμιων εκπομπών προέρχεται από δάση, που μετατρέπονται σε γεωργική γη. 

Πιστεύω ότι οι προσπάθειες όλων των ενδιαφερομένων, μαζί με τις δραστηριότητες του 

οργανισμού ΟΣΕΠ, προσφέρουν στην ευρύτερη περιοχή της Μαύρης Θάλασσας ένα πολύτιμο 

όχημα για την αντιμετώπιση των αυξανόμενων αρνητικών επιπτώσεων της Κλιματικής 

Αλλαγής, προσφέροντας το πλαίσιο ενίσχυσης και υλοποίησης συγκεκριμένων δράσεων και 

προγραμμάτων για τη φύτευση δέντρων και ανάσχεση της αποψίλωσης των δασών. 

Ανυπομονώ να ακούσω ιδέες, υποδείξεις και προτάσεις σχετικά με πιθανή δράση 

περιφερειακής συνεργασίας, που θα μπορούσε να αναληφθεί στο πλαίσιο του οργανισμού 

ΟΣΕΠ για την υποστήριξη των κρατών μελών μας για την υλοποίηση των προαναφερθέντων 

στόχων. 

Έχοντας όλα αυτά κατά νου, επιτρέψτε μου να ευχηθώ σε όλους τους συμμετέχοντες στο 

Συνέδριο μια πολύ παραγωγική δουλειά. 

Σας ευχαριστώ για την ευγενική προσοχή σας. 

 

 

Σύντομο βιογραφικό 

O πρέσβης Chebeleu είναι ο Αναπληρωτής Γενικός Γραμματέας, της Μόνιμης Διεθνούς Γραμματείας 
του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας του Ευξείνου Πόντου. Είναι διπλωμάτης καριέρας και έχει 
υπηρετήσει στο Υπουργείο Εξωτερικών της Ρουμανίας, ασχολούμενος κυρίως με διεθνείς 
οργανισμούς. Επίσης, κατείχε τις θέσεις του Υφυπουργού στο Υπουργείο Εξωτερικών (1992), του 
Διπλωματικού Συμβούλου και του Εκπροσώπου Τύπου του Προέδρου της Ρουμανίας (1993-1996). 
Διετέλεσε Πρέσβης της Ρουμανίας στην Αυστρία (2001-2005) και Ειδικός Εκπρόσωπος του Υπουργού 
Εξωτερικών για Θέματα Μαύρης Θάλασσας (2008-2009). Στη συνέχεια εντάχθηκε στη Μόνιμη Διεθνή 
Γραμματεία του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας Μαύρης Θάλασσας (2009). 
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“National objectives and targets of GHG emissions and removals in the 
Sectors of Land-use Change Forestry - Albania” – Prof. Andonaq Londo 

LAMANI, PUT 

Polytechnic University of Tirana, Albania 

 

 
Short CV 

 
Full professor at the Energy Department since 1980. He teaches Energy Efficiency; 
Fluid Mechanics, Fluid Machinery; Internal Combustion Engines, Fluid Power. He 
is currently the Executive Director of the SEEIESD (South East Europe Institute for 
Energy and Sustainable Development).  Starting from August 2019 he is the 
National Contact Point for HORIZON 2020 “Secure, clean and efficient energy”. 
His main research interests are in the field of Energy and Climate Change etc. He 
was the leader of projects funded by the European Union (FP7; TEMPUS) in the 
field of renewable energies and energy efficiency as well as in projects funded by 
the Albanian government (Program for Water and Energy 2007 - 2017). 
Information at: http://www.seeiesd.org/. 
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Ομιλία – Χαιρετισμός του κ. Λαζάρου Κυρίζογλου, ΚΕΔΕ  

Α΄ Αντιπρόεδρος της ΚΕΔΕ, Δήμαρχος Αμπελοκήπων – Μενεμένης  

 

Εκπροσωπώντας την Κεντρική Ένωση Δήμων Ελλάδος, 

χαιρετίζουμε το παρόν Συνέδριο, που στοχεύει στην 

ευαισθητοποίηση της Ελληνικής Κοινωνίας στην προστασία του 

περιβάλλοντος και ιδιαιτέρως στην ενίσχυση του δασικού πλούτου. 

Αντί άλλου τυπικού χαιρετισμού μου, που ως είθισται γίνεται κάθε 

φορά, επέλεξα να μιλήσω εν συντομία για την «καρδιά» του 

προβλήματος προστασίας των δασών μας, έχοντας και την ιδιότητα 

και την εμπειρία του επί 2ετία πρώην Νομάρχη Ευβοίας (1991-1993) αυτού του πολύπαθου, 

πυρόπληκτου νομού.  

Κάθε χρόνο κατά την αντιπυρική περίοδο οργανώνεται ο κρατικός μηχανισμός προς 

αντιμετώπιση των δασικών πυρκαγιών. Σύμφωνα με το Ν. 998/79 «Περί προστασίας των δασών 

κλπ» την ευθύνη για την πρόληψη και κατάσβεση των πυρκαγιών στα δάση και τις δασικές εκτάσεις 

την είχαν οι Δασικές Υπηρεσίες και οι σ’ αυτές υπηρετούντες δασικοί υπάλληλοι. Την περίοδο 1991-

1993 (Κυβέρνηση Κων/νου Μητσοτάκη) αναβαθμίσθηκαν οι Δασικές Υπηρεσίες και συστάθηκε η 

Γενική Γραμματεία Δασών. Το 1993 μάλιστα υπήρξε και το γνωστό ομόφωνο πόρισμα της 

Διακομματικής Επιτροπής της Βουλής των Ελλήνων, το οποίο, δυστυχώς, δεν αξιοποιήθηκε. 

Οι δασικές πυρκαγιές άρχισαν να αντιμετωπίζονται καλύτερα, αποτελεσματικότερα και να 

μειώνονται. 

Το 1998 (Κυβέρνηση Κ. Σημίτη) με νόμο αφαιρέθηκε η αρμοδιότητα κατάσβεσης των δασικών 

πυρκαγιών από τη Δασική Υπηρεσία και ανατέθηκε στην Πυροσβεστική. Μετά λοιπόν την 

παρέλευση δύο και πλέον δεκαετιών (1998-2021) από την ανάληψη της αρμοδιότητας της 

κατάσβεσης των δασικών πυρκαγιών από την Πυροσβεστική Υπηρεσία, θα ήταν φρόνιμο, 

επιβεβλημένο και λίαν επωφελές να γίνει ένας καλόπιστος, καλοπροαίρετος απολογισμός  για 

να διαπιστωθούν  τα θετικά ή αρνητικά αποτελέσματα, να εντοπισθούν τα αίτια που τα 

προκάλεσαν, να μελετηθούν οι διορθώσεις που επιβάλλεται να γίνουν, ώστε, στο μέλλον, να 

πορευθούμε ως χώρα καλύτερα. 

Την πρώτη δεκαετία (1998-2008) εφαρμογής του νέου  συστήματος, εν συντομία, τα 

αποτελέσματα ήταν τα εξής: Χάθηκαν εκατό (100) και πλέον ανθρώπινες ζωές. Πρόκειται για νέους 

ανθρώπους στην πλειοψηφία τους, οι οποίοι κατακάηκαν από τις πυρκαγιές. Ο αριθμός είναι 

απίστευτα μεγάλος για τα Ελληνικά δεδομένα. Χιλιάδες σπίτια και δεκάδες χωριά καταστράφηκαν. 

Τουλάχιστον το 10% των δασών, που υπήρχαν μέχρι το 1998, κάηκαν (Ταΰγετος, Μαίναλο, 

Πάρνηθα, Εύβοια, Χαλκιδική, Ηλεία, Αχαΐα, Κορινθία, Πήλιο, Ρόδος κλπ). Χιλιάδες στρέμματα 

αναδασώσεων, της προ του 1998 πεντηκονταετίας, κάηκαν. Το κόστος πυρόσβεσης 

δεκαπλασιάσθηκε τουλάχιστον σε σχέση με τις προηγούμενες του 1998 δεκαετίες. Ενδεικτικά, 

προκειμένου να προβληματίσω, αναφέρω το εξής: στο Μαίναλο την όλη αντιπυρική επιχείρηση 

συντόνιζε ο αρχηγός του Πυροσβεστικού Σώματος, ο οποίος όμως δεν είχε πάει ποτέ στο Μαίναλο, 

ούτε γνώριζε την περιοχή. Τα συμπεράσματα δικά σας.  

Τα δεκατρία χρόνια (2008-2021) είναι μία περίοδος που κλείνει με τις τραγικές συνέπειες και 

τις κραυγές των θυμάτων της φονικής πυρκαγιάς στο Μάτι Αττικής αλλά και τις τεράστιες πυρκαγιές 

στη Βόρεια Εύβοια, την Αττική και την Πελοπόννησο.  

Είναι εσφαλμένη η αντίληψη ότι τα αεροπλάνα σβήνουν τις φωτιές. Η αλήθεια είναι ότι 

συμβαίνει το αντίθετο. Τα αεροπλάνα καταστέλλουν τις πυρκαγιές στα δάση και οι επίγειες 

δυνάμεις ενεργούν για την κατάσβεση, δηλαδή αποτελειώνουν τις φωτιές.  

Στη διάρκεια 20 και πλέον ετών (1998 – 2021) έχουμε 200 και πλέον νεκρούς συνανθρώπους 

μας, περίπου 4.000 σπίτια και χιλιάδες στρέμματα δασών και αγροτικών εκτάσεων καμένα. Νούμερα 

ασύλληπτα με τεράστιο οικονομικό κόστος. Φυσικά οι ανθρώπινες ζωές δεν είναι δυνατόν να 

κοστολογηθούν.  
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Τίθενται λοιπόν πολλά αμείλικτα ΓΙΑΤΙ! Γιατί χάθηκαν τόσοι πολλοί άνθρωποι, όσοι 

ενδεχομένως δεν έχουν καεί σε δασικές πυρκαγιές από συστάσεως του Ελληνικού Κράτους; Γιατί 

δεν μπορούμε να προστατεύσουμε όσα  πλήρωσαν και δημιούργησαν οι προηγούμενες γενιές, για 

να ωφεληθούμε εμείς και οι επόμενες γενιές; Εδώ δεν μπορεί να γίνει δεκτή η δικαιολογία του 

«πολιτικού λάθους», ούτε αυτή της «ανάληψης της πολιτικής ευθύνης»…… Γιατί αφήσαμε τα 

δάση μας χωρίς επαρκή παρουσία, φύλαξη κι αστυνόμευση από μόνιμους δασικούς 

υπαλλήλους; Όποιος θέλει, όποτε θέλει μπαίνει στο δάσος και βγαίνει από αυτό ανεξέλεγκτα. 

Είναι λοιπόν, εκ του αποτελέσματος, άμεση ανάγκη να αλλάξει η φιλοσοφία, η στρατηγική 

και ο σχεδιασμός της πρόληψης και της καταστολής των πυρκαγιών υπαίθρου. 

Πρότασή μου λοιπόν, εκ του αποτελέσματος και όχι δογματικά, είναι: η άμεση 

επαναδιοργάνωση και επαναστελέχωση των αποδιοργανωμένων και υποστελεχωμένων 

Δασικών Υπηρεσιών και η ανάθεση σ’ αυτές της πρόληψης και κατάσβεσης των πυρκαγιών 

στα δάση και τις δασικές εκτάσεις. Η Πυροσβεστική θα έχει την ευθύνη των λεγόμενων 

αστικών πυρκαγιών και όταν απαιτείται θα συνεπικουρεί τη Δασική Υπηρεσία. Διευκρινίζω ότι 

δεν ισχυρίζομαι ότι είναι δυνατόν σήμερα οι σχεδόν διαλυμένες Δασικές Υπηρεσίες να αναλάβουν 

την πρόληψη και κατάσβεση των δασικών πυρκαγιών. Γι’ αυτό μίλησα για επαναδιοργάνωση και 

επαναστελέχωση των δασικών υπηρεσιών. Αυτή είναι η θεμελιώδης στρατηγική παραδοχή που 

πρέπει να υιοθετηθεί. Ταυτόχρονα απαιτείται εμπλοκή, για την αντιμετώπιση των δασικών 

πυρκαγιών και της Αυτοδιοίκησης και των τοπικών κοινωνιών και των γεωργικών, δασικών και 

μελισσοκομικών συνεταιρισμών και των ρητινοκαλλιεργητών. Γιατί βγάλαμε την κοινωνία εκτός; 

Έξω από το πνεύμα της παλλαϊκής αντιμετώπισης ενός τόσο σοβαρού ζητήματος. Αυτό που 

όμως πρωτίστως πρέπει να γίνει, να επιλεγεί, είναι η ορθή στρατηγική πρόληψης και αντιμετώπισης 

των δασικών πυρκαγιών. Τις παραπάνω επισημάνσεις, προτάσεις και παρατηρήσεις μου απέστειλα 

εγγράφως στους πρώην και νυν Πρωθυπουργούς, τους πρώην και νυν Υπουργούς Προστασίας του 

Πολίτη και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων και όλους τους Αρχηγούς των Κομμάτων στη 

Βουλή των Ελλήνων. Με εισήγησή μου το Διοικητικό Συμβούλιο της Κεντρικής Ένωσης Δήμων 

Ελλάδος (ΚΕΔΕ) με ομόφωνη απόφασή του ενέκρινε τις ανωτέρω θέσεις οι οποίες απεστάλησαν 

ξανά αρμοδίως. Καμία απάντηση δεν λάβαμε. 

Λυπούμαι βαθύτατα αλλά είμαι υποχρεωμένος να πω, να γίνω μάντης κακών μελλόντων αν 

συμβούν ξανά, αν δεν αλλάξουμε μυαλά.  

Δεν γίνεται να φυτεύουμε, να αναδασώνουμε εμείς π.χ. ένα στρέμμα δάσους και κάθε χρόνο να 

καίγονται 100 στρέμματα δάσους. Έτσι είμαστε μείον. Άρα πάση θυσία πρέπει να οργανώσουμε την 

άμυνά μας έναντι του φαινομένου της κλιματικής αλλαγής και των εξ αυτής αλλά του ανθρώπινου 

παράγοντα συνεπειών. Σας ευχαριστώ. 

 

Σύντομο βιογραφικό 

Γεννήθηκε στην Τσάκονη Καστοριάς και φοίτησε στο Γυμνάσιο Νεστορίου και το Λύκειο Καστοριάς. Είναι 
πτυχιούχος της Νομικής Σχολής του Αριστοτελείου Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης (1978) και διετέλεσε 
μαχόμενος δικηγόρος στον Άρειο Πάγο. Εξελέγει πρώτος Δημοτικός Σύμβουλος Αμπελοκήπων το 1982 σε 
ηλικία 26 ετών. Ήταν υποψήφιος Δήμαρχος Αμπελοκήπων το 1986 (43% α΄ γύρος-47% β΄ γύρος) και το 1990 
(46% α΄ γὐρος- 48,5% β’γύρος με τα υψηλότερα ποσοστά. Από το 1991 μέχρι το 1993 ήταν Νομάρχης 
Ευβοίας. Εκλέχθηκε Δήμαρχος Αμπελοκήπων το 2002 με ποσοστό 58% (β΄ γύρος) και το 2006 με ποσοστό 
50,3% (α΄γύρος). Διετέλεσε επί δύο (2) δημοτικές περιόδους (8έτη) μέλος του Δ.Σ. και Αντιπρόεδρος της 
Επιτροπής Θεσμών και Διαφάνειας της Κεντρικής Ένωσης Δήμων Ελλάδος (Κ.Ε.Δ.Ε.). Εκλέχθηκε Δήμαρχος 
Αμπελοκήπων – Μενεμένης το 2010 με ποσοστό 54,39% (α΄ γύρος) και το 2014 με ποσοστό 53,18% (α΄ 
γύρος). Εκλέχθηκε Πρόεδρος της Περιφερειακής Ένωσης Δήμων Κεντρικής Μακεδονίας (ΠΕΔΚΜ) στις 
20/10/2014. Για 5η φορά εκλέχθηκε Δήμαρχος Αμπελοκήπων-Μενεμένης με ποσοστό 70% (α΄ γύρος) στις 
26.5.19. 
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Ομιλία  του κ. Ευστάθιου Σταθόπουλου, Πράσινο Ταμείο 

Πρόεδρος Δ.Σ. Πράσινου Ταμείου 

 

 

Καλημέρα σας κυρίες και κύριοι,  

θα αλλάξω αυτά, που είχα προετοιμάσει να πω, καθώς καλύφθηκαν 

από τους προηγούμενους ομιλητές και ήταν όλα όσα ειπώθηκαν στη 

σωστή βάση και στη σωστή διάσταση. 

Πριν δυόμιση περίπου χρόνια, όταν ο Υπουργός Περιβάλλοντος και 

Ενέργειας, ο κ. Χατζηδάκης μου έκανε την τιμή να αναλάβω την ευθύνη 

του Πράσινου Ταμείου, μου είπαν δύο λέξεις, πας σε ένα ταμείο για το 

ανθρωπογενές και φυσικό περιβάλλον.  Όταν είχα στο μυαλό μου 

«φυσικό περιβάλλον», το λέω, ως νέος για την περιοχή, και για  όλο αυτό που είδα το πρωί, δεν 

μπορούσα να φανταστώ περιοχές απείρου φυσικού κάλλους, πραγματικά άγριες και παρθένες, όπως 

είναι αυτή που είδα στο μικρό χρόνο, που πρόλαβα να δω και η ξενάγηση, που ακολουθεί 

φαντάζομαι ότι θα μου προσθέσει και άλλες καλές εντυπώσεις. 

Από κει και πέρα το Πράσινο Ταμείο με κάθε ενδιαφέρον και πολύ γρήγορα είδε πάρα πολύ 

θετικά και ανταποκρίθηκε άμεσα στη συνεργασία, που ξεκινήσαμε με το ΚΕΠΑ του Εθνικού και 

Καποδιστριακού Πανεπιστημίου Αθηνών για αυτή τη συμβολική κίνηση να χρηματοδοτήσουμε την 

δράση των δένδρων με αφορμή τα εβδομήντα πέντε χρόνια του ΟΗΕ.  

Ταυτόχρονα έχουμε σε εξέλιξη δύο αντίστοιχες Πρωτοβουλίες, που έχουμε ξεκινήσει από τον 

Απρίλιο του 2020. Η μία έχει ξεκινήσει σε συνεργασία με την ΕΡΓΟΣΕ, όπου με χρηματοδότηση 

του Πράσινου Ταμείου διασώζουμε δένδρα. Ήδη έχουν διασωθεί πάνω από τετρακόσια 

υπεραιωνόβια ελαιόδενδρα ή και άλλα ιστορικά δένδρα πολλών αιώνων. Έχουμε διασώσει δένδρο 

με έτος πρώτης φύτευσης το 1453 και θα εξελιχθεί και το 2022 μία ανάλογη πρωτοβουλία. 

Από κει και πέρα και όλα αυτά, που είναι περισσότερο συμβολικά, γιατί όπως πολύ σωστά είπε, 

ο, ας μου επιτραπεί η έκφραση, ο Πρύτανης της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και προλαλήσας κ. 

Κυρίζογλου, προφανώς ορισμένες πρωτοβουλίες μόνο παράδειγμα μπορούν να αποτελέσουν και να 

ανοίξουν το δρόμο και να δούμε τι πρέπει να κάνουμε όλοι μαζί.  

Προφανώς δεν μπορούμε να καλύψουμε την τραγωδία, που προηγήθηκε, όχι μόνο το φετινό 

καλοκαίρι, δόθηκαν στατιστικά στοιχεία νωρίτερα, τόσο για το διάστημα πριν το 1998, που είναι 

ένα κομβικό σημείο στην αλλαγή της λειτουργίας των δασικών υπηρεσιών αλλά και για την 

δεκαπενταετία 2007 – 2021. Δυστυχώς η αποκατάσταση της απώλειας του δέκα τοις εκατό του 

φυτικού κεφαλαίου της χώρας είναι μία δουλειά, που απαιτεί τη βοήθεια όλων μας.  

Ταυτόχρονα κάναμε και την Πρωτοβουλία να χρηματοδοτήσουμε τους δασικούς συνεταιρισμούς 

της Εύβοιας προκειμένου σε χρόνο μηδέν -  και αυτό είναι κάτι που ειπώθηκε επίσης νωρίτερα και 

είναι κάτι πάρα πολύ σωστό και από τον καθηγητή κ. Μαυράκη και από άλλους ομιλητές ότι - μόνο 

με τη συνεργασία όλων έχουμε αποτελέσματα. 

 Ο θεσμός για τους δασικούς συνεταιρισμούς δεν έχει αξιολογηθεί στο παρελθόν σε τέτοιου 

είδους συνεργασίες αποκατάστασης, διαχείρισης και αναδάσωσης. Ταυτόχρονα η κυβέρνηση έχει 

ανακοινώσει δια στόματος Πρωθυπουργού και στη συνέχεια και ο υπουργός κ. Σκρέκας από τον 

Αύγουστο, το νέο σχέδιο για τους ιδιώτες αναδόχους αναδασώσεων προκειμένου να έχει τη 

δυνατότητα και ο ιδιωτικός τομέας  να συμβάλλει στην επίλυση προβλημάτων τα οποία περιέγραψε 

ο καθηγητής κ. Μαυράκης.  

Από κει και πέρα δεν θέλω να σας πάρω πολύ χρόνο. Πράγματι, για να συνδέσω το συμβολικό 

με το ουσιαστικό χρειάζονται πιο γρήγορα βήματα, Η αλήθεια είναι ότι ο τρόπος με τον οποίο 

στελεχώνονται οι δασικές υπηρεσίες απέχει πάρα πολύ από την πραγματική κατάσταση. Μία 

πυρκαγιά και μάλιστα κοιτώντας στο πρόσφατο παρελθόν διαπιστώνουμε ότι χρειάζονται μία-δύο 

ημέρες, για να καταστρέψει περίπου το πενήντα τοις εκατό της Εύβοιας το 2007, το σαράντα τοις 

εκατό της ξυλείας και ας μην λέω πολλά παραδείγματα θεσμικά. Η στελέχωση όμως χρειάζεται τρία 

– τέσσερα – πέντε ή και παραπάνω χρόνια με το σύστημα των προσλήψεων μέσω ΑΣΕΠ, με τις 
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ενστάσεις, με τους απανωτούς πίνακες επιτυχόντων και ούτω καθεξής, για να μην κουράζω με 

διαδικαστικά. Κατά συνέπεια εκεί πέρα χρειαζόμαστε πολύ μεγαλύτερη ευελιξία. Ένα άλλο 

πρόβλημα, το οποίο επίσης συνδέεται οπωσδήποτε και με την υπογεννητικότητα και με τα 

πληθυσμιακά δεδομένα δυστυχώς για τη χώρα μας από τα τέλη της δεκαετίας του ενενήντα είναι ότι 

περιοχές όπως Θεσσαλονίκη, Βόλος είναι μέρη, που μένουν χωρίς νέους ανθρώπους. 

Αυτή η κατάσταση αποξενώνει τον τοπικό πληθυσμό από την πραγματική γνώση των δασικών 

εκτάσεων ή των κατοίκων, που περιγράφουν ότι δεν μπορούν να επιχειρούν οι πυροσβέστες με κάθε 

καλή πρόθεση είτε από τα Ιωάννινα, είτε από τη Θεσσαλονίκη, είτε ακόμη και από την Αθήνα χωρίς 

να γνωρίζουν τα κατατόπια.  

Επί δεκαετίες η ελληνική κοινωνία αγωνίζεται με ένα συγκεκριμένο τρόπο και να μην 

κρυβόμαστε οι άνθρωποι, που μένουν στις περιοχές, που καλλιεργούν, που εργάζονται και που 

κινούνται, είναι αυτοί, που γνωρίζουν περισσότερο και καλύτερα από όλους τον τόπο. Όποια καλή 

πρόθεση και να υπάρχει και αυτό,  σταδιακά και όλο και περισσότερο γίνεται αντιληπτό τα τελευταία 

εικοσιπέντε – τριάντα χρόνια 

Επίσης η αποψίλωση από το επιστημονικό δυναμικό από το 1998 οδήγησε σε μία, ως κακώς 

εννοούμενη ας μην παρεξηγηθεί η φράση μου, δημοσιοϋπαλληλική νοοτροπία όπου μεταφερόμαστε  

σε μία κεντρική υπηρεσία ενδεχομένως επαφιέμενοι, επαναπαυόμενοι στην αμοιβή μας και όχι μόνο. 

Είναι ενδεικτικά τα παραδείγματά ανθρώπων που εξαιρούνται ακόμη και με συμπεριφορά, αλλά το 

να μαζεύεται ένα μεγάλο πλήθος βασικών υπαλλήλων σε θεσμικές υπηρεσίες στην Αθήνα δεν οδηγεί 

στην αντιμετώπιση προβλημάτων σε δυσπρόσιτες περιοχές ή πυκνόφυτες ή με σπάνια είδη και με 

άγρια ζωή. 

Μία χρηματοδότηση επιπλέον, που κάναμε από Σεπτέμβρη και μέσα σε επτά ημέρες 

ολοκληρώθηκε κιόλας γιατί δεν είχαμε προβλήματα με ΕΛΚΕ κλπ. Ήταν σε οργανώσεις που 

αφορούν τα καταφύγια άγριων ζώων, που είχαν καταστραφεί ολοσχερώς με αποτέλεσμα ζώα να 

καταφέρνουν να διασώζονται πάνω από την καταστροφή,  όσα διασώθηκαν. Συνεργασίες προφανώς 

η τοπική αυτοδιοίκηση προσπάθησε να υποστηρίξει.  

Στην πρόσκληση μας στην αστική αναζωογόνηση έχουμε ενισχύσει με χρήματα, που μπορούν να 

πάρουν όλοι οι δήμοι και οι τριακόσιοι τριάντα δήμοι της χώρας. Είναι δικαιούχοι και σε  έργα 

φυτεύσεων, είτε αφορά αστικούς δήμους και πάρκα, είτε φυτεύσεις σε επιβαρυμένες περιοχές με 

λίγο ή καθόλου πράσινο και εξίσου και με περιοχές, που γειτνιάζουν με δασικές ή άλλου είδους 

πυκνόφυτες εκτάσεις και προφανώς η τοπική αυτοδιοίκηση έχει κάνει πάρα πολλές προσπάθειες με 

όλα τα προβλήματα που δημιουργήθηκαν. Ομοίως το τελευταίο δεκαπεντάμηνο δεν ήταν και τόσο 

εύκολο γιατί ήδη από υπηρεσίες πάσης φύσεως υπήρχε έλλειψη κυρίως σε τεχνικό προσωπικό και 

δεν γινόταν αλλιώς, καθώς  ήταν μονόδρομος. Πραγματικά μειώθηκε η απασχόληση έως και 

σταμάτησε είτε με τις άδειες ειδικού σκοπού στο ξεκίνημα, είτε με τηλε-εργασίες, που ήταν 

συγκεκριμένο ποσοστό και δεν μπορούσε να κάνει κανείς αλλιώς….ήταν μία πραγματικότητα 

δύσκολη με …συνταξιοδοτήσεις …. 

Έγινε ένας συνδυασμός όλων αυτών λοιπόν. Τέσσερις λόγοι λοιπόν, που μείωναν την 

απασχόληση, αλλά κανένας λόγος, για να ενισχυθεί και δεν μιλάμε μόνο για προσλήψεις αλλά θα 

μπορούσαμε να κάνουμε πολλά πράγματα όπως μετακινήσεις προσωπικού. Κλείνοντας, γιατί μου 

κόστισε πολύ εντός εισαγωγικών αυτό, που είπε ο καθ. κ. Μαυράκης, με πόνο, πόσο δύσκολο είναι 

να απορροφηθούν τα χρήματα, τα οποία υπάρχουν. Ανέφερε το παράδειγμα. Η συνεργασία ξεκίνησε 

με έγκριση δαπάνης, που δεν ξεπέρασε τις δεκαπέντε ημερολογιακές ημέρες  από τη στιγμή, που 

μάθαμε το πρόβλημα, ή που ήρθε το αίτημα, που πέρασε από διοικητικό συμβούλιο, που πήρε όλη 

τη διοικητική δημοσιότητα, διαύγειες, και όλα αυτά τα πράγματα….Δεν κρύβω επίσης ότι πρέπει να 

δούμε όλοι, κυβέρνηση, τοπική αυτοδιοίκηση, και πανεπιστήμια και αυτόνομοι φορείς, προφανώς 

κοινωνία των πολιτών, οργανώσεις, εθελοντές πολίτες, άνθρωποι με ευαισθησίες. 

Με συγκίνησε ο κύριος Τάσσος εχθές που είχαμε μία ολιγόλεπτη συζήτηση έξω, δεν θέλω όμως 

να τα πω εγώ, γιατί θα τα πει ο ίδιος στη συνέχεια.  Δηλώνω ενώπιων σας πως ότι χρειαστεί για τον 

Αώο να γίνει σε επίπεδο υπουργείου, να μεταφέρω και ανώτερα, αργότερα θα κάνουμε αυτή τη 

συζήτηση αναλυτικά στη συνέχεια. Θα πρέπει να πούμε ότι έχουμε φτάσει από το ένα άκρο στο άλλο 

και προφανώς η προ της οικονομικής κρίσης, η προ το 2010 Ελλάδα βρίθει από παραδείγματα 
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κακοδιαχείρισης ή κατασπατάλησης πόρων ή πόρων που δεν έφθασαν στον σκοπό για τον 

οποίο προβλέπονταν. Ωστόσο χειριζόμαστε μεγαλύτερη ευελιξία. Είναι ένα πρόβλημα, αλλά σε 

έναν κόσμο δικαίου είμαστε, δεν είμαστε σε άλλο κόσμο, τα ίδια προβλήματα που έχουν τα 

πανεπιστήμια, τα έχουμε και εμείς. Για την ευελιξία των χρηματοδοτήσεων πολλές φορές παλαιές 

διατάξεις, ή διατάξεις στον απόηχο του εθνικού δικαίου ή υπό το κράτος κάποιας συγκεκριμένης 

υπόθεσης ή κάποιας παραφιλολογίας ή κάποια τάσης της στιγμής δημιουργούν ένα γραφειοκρατικό 

πλαίσιο το οποίο φαίνεται παράνομο. Ούτε περιφρουρούμε το δημόσιο χρήμα με το να το κρατάμε 

στα σεντούκια ή στα μπαούλα σε καμμιά περίπτωση. Όσα εκατομμύρια είναι στο προϋπολογισμό 

του Πράσινου Ταμείου,  ο στόχος μου είναι στο τέλος κάθε χρονιάς να είναι έστω σε κάποιο 

πρόγραμμα και όχι να κάθεται κάποιο ποσό επειδή κάποιος κάπου πήρε μία υπογραφή πριν από 

εκατόν πενήντα χρόνια και δεν είχε διαθέσει χρήματα στο σκοπό, που έπρεπε.  

Τελειώνοντας θέλω να πω και δεν είναι σχήμα λόγου. Αναφέρομαι στη δική σας εισήγηση κύριε 

Μαυράκη, είμαστε δίπλα τόσο στο πανεπιστήμιο όσο μπορούμε, στην Πρωτοβουλία, με βάση τις 

οικονομικές μας δυνατότητες. Η σημερινή μας συνάντηση και η συνεργασία μέχρι το τέλος του 

έργου, μαζί με όλα αυτά που συζητάμε, θα πρέπει να τα οργανώσουμε και να τα υπερασπίσουμε και 

να είναι ωφελημένος ο πολίτης ο τουρίστας ο επισκέπτης τη χώρας. 

Δεν θέλω να μακρηγορήσω καθώς ακολουθούν τοποθετήσεις και εκπροσώπων της τοπικής 

αυτοδιοίκησης, αλλά εάν χρειάζεστε κάποια  διευκρίνηση ή κάτι, στο πλαίσιο του χρόνου που έχει 

δοθεί θα σας απαντήσω…. 

 

Ευχαριστώ πάρα πολύ! 

 

 

 
Σύντομο βιογραφικό 
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«Μεταφύτευση ιστορικών ελαιόδενδρων» - κ. Μαρία Κοζυράκη, 
Αποκεντρωμένη Διοίκηση Κρήτης 

Συντονίστρια Αποκεντρωμένης Διοίκησης Κρήτης 

 

 

Καλησπέρα 

Θα ήθελα πάρα πολύ να ήμουν εκεί, για να σας γνωρίσω 

όλους, αλλά και την περιοχή, γιατί δεν έχω ξαναέρθει.  Η 

παρουσίαση αφορά ένα συγκεκριμένο έργο, το οποίο ήδη 

εφαρμόζουμε εδώ και το οποίο βασίζεται στις αρχές και την 

κουβέντα, που κάναμε για την Πρωτοβουλία και με την κ. 

Κονιδάρη και τον καθ. κ. Μαυράκη. Στοιχεία και σκέψεις, που 

μέσα από τη συζήτηση οδήγησαν και βγάλαμε μια άλλη 

Πρωτοβουλία, την οποία ήδη εφαρμόζουμε και που αφορά τη μεταφύτευση ιστορικών 

ελαιοδένδρων. Ουσιαστικά αφορά πως ένα μεγάλο έργο κατασκευής όπως είναι ο νέος Διεθνής 

Αερολιμένας του Ηρακλείου Κρήτης, ο οποίος δεν θα βρίσκεται στο Ηράκλειο, αλλά στην ενδοχώρα 

του νομού Ηρακλείου, υιοθέτησε και εφαρμόζει τις περιβαλλοντικές αρχές της Πρωτοβουλίας αυτής 

των 75 δένδρων για τα 75 χρόνια του Οργανισμού των Ηνωμένων Εθνών.  

Το αίτιο ήταν ότι τον Φεβρουάριο του 2020, θεμελιώθηκε και ξεκίνησε η κατασκευή του νέου 

Διεθνούς Αερολιμένα Ηρακλείου Κρήτης, που βρίσκεται στην ενδοχώρα του νομού Ηρακλείου, στο 

Καστέλι, σε γη πολύ υψηλής παραγωγικότητας, γη γεμάτη ελαιόδενδρα, τα οποία όλα 

αποψιλώνονται με σκοπό την κατασκευή του αεροδρομίου και των συνοδευτικών του έργου.  

Η αφορμή ήταν η συμμετοχή μας τόσο της Αποκεντρωμένης Διοίκησης Κρήτης, όσο και κάποιων 

Δήμων της Κρήτης στην Πρωτοβουλία μέσω πάντα βέβαια του Κέντρου Ενεργειακής Πολιτικής και 

Ανάπτυξης του ΕΚΠΑ. Η ιδέα ήταν η μεταφύτευση ιστορικών ελαιοδένδρων που έχουν σημαντική 

οικολογική και πολιτισμική αξία από την περιοχή των εργοταξίων της κατασκευής του νέου 

αεροδρομίου σε νέες θέσεις τόσο εντός της περιοχής παραχώρησης, όσο και εκτός της περιοχής 

παραχώρησης.  

Η σύμπραξη για την υλοποίηση αυτής της πρωτοβουλίας πραγματοποιήθηκε μέσα από τη 

σύναψη ενός Μνημονίου Συνεργασίας μεταξύ του Δήμου Μινώα Πεδιάδας (είναι ο δήμος στον 

οποίο θα υπάρξει το νέο αεροδρόμιο), της εταιρείας παραχώρησης «Διεθνής Αερολιμένας 

Ηρακλείου Κρήτης ΑΕ» και της Αποκεντρωμένης Διοίκησης Κρήτης.  

Ίσως δεν είμαι η πλέον αρμόδια, για να σας μιλήσω για τους στόχους της Βιώσιμης Ανάπτυξης, 

την Agenda 2030 του Οργανισμού των Ηνωμένων Εθνών, αλλά είναι κάτι από τα λεγόμενα του 

Γενικού Γραμματέα, το οποίο μου έχει κάνει πολύ μεγάλη εντύπωση και θα πρέπει να είναι η απαρχή 

και η έναρξη σε κάθε ενέργεια μας για τη Βιώσιμη Ανάπτυξη και τη Βιωσιμότητα γενικότερα,  «ότι 

οι στόχοι για τη Βιώσιμη Ανάπτυξη είναι το μονοπάτι, που μας οδηγεί σε ένα κόσμο δικαιότερο, πιο 

ειρηνικό και ευημερούντα και σε έναν υγιή πλανήτη. Είναι επίσης μία πρόκληση για αλληλεγγύη 

μεταξύ των γενεών. Δεν υπάρχει μεγαλύτερο καθήκον από το να επενδύσουμε στην ευημερία των 

νέων ανθρώπων». 

Πως λοιπόν αυτοί οι στόχοι της βιωσιμότητας μπορούν να υλοποιηθούν σε μικρότερη κλίμακα 

και να εκτελεσθούν; Για να υλοποιηθεί οποιοσδήποτε στόχος θα πρέπει να μετουσιωθεί  πάνω σε 

συγκεκριμένη πράξη. Για να έχει αποτέλεσμα η πράξη αυτή θα πρέπει να αφουγκράζεται καθολικά 

όλες τις ανάγκες του τόπου και της τοπικής κοινωνίας. Για να ικανοποιηθούν οι ιδιαίτερες συνθήκες 

του τόπου αυτές θα πρέπει να εκφρασθούν από την τοπική κοινωνία, να τύχουν διαβούλευσης και 

κατάλληλης αξιολόγησης. Για να εξασφαλισθεί η συμμετοχικότητα  και η πολυεπίπεδη μελέτη 

πρέπει να επενδυθεί πολλή δουλειά τόσο στην έρευνα και επί χάρτου, αλλά και στο πεδίο. Για να 

έχει αυτή η δουλειά, που θα γίνει, αντίκρισμα, πρέπει να είναι πολύ προσεκτικά σχεδιασμένη, να 

έχει αναλυτικό χρονοδιάγραμμα και σαφώς μετρήσιμα αποτελέσματα. Για να είναι όλα τα 

προηγούμενα εφικτά, πρέπει να συναφθούν συνεργασίες με μνημόνια, προγραμματικές συμβάσεις 

.  
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ή με άλλο τρόπο στα οποία κάθε μέλος να έχει ορισμένο, διακριτό ρόλο. Πέρα από τους διακριτούς 

ρόλους πρέπει να υπάρχει υπεύθυνος, σοβαρός συντονισμός.  

Πως λοιπόν υλοποιείται αυτή η Πρωτοβουλία με τις μεταφυτεύσεις ιστορικών ελαιοδένδρων του 

νέου αεροδρομίου Ηρακλείου; Έγινε μία σύμπραξη, η οποία αφορά τον αρμόδιο Δήμο Μινώα 

Πεδιάδος, που σήμερα αποτελεί τον πλέον σεισμοπαθή και πολύπαθο δήμο της Κρήτης, την Εταιρεία 

Παραχώρησης και την Αποκεντρωμένη Διοίκηση Κρήτης. Ως επιστημονικό συνεργάτη λογίζουμε 

το Κέντρο Ενεργειακής Πολιτικής και Ανάπτυξης του ΕΚΠΑ. Ως τεχνικό συνεργάτη, την εταιρεία, 

που κατασκευάζει το αεροδρόμιο, την ΤΕΡΝΑ, η οποία είναι πάντα μαζί μας και μας βοηθάει 

πρακτικά και θεωρητικά. Ως επιστημονικό σύμβουλο έχουμε το Ελληνικό Μεσογειακό 

Πανεπιστήμιο, όπου ένας καθηγητής είναι πάντα μαζί μας και μας συμβουλεύει σε σχέση με την 

ορθότητα των μεταφυτεύσεων και τον τρόπο, που πρέπει αυτές να γίνουν σωστά και να έχουμε 

επιτυχή αποτελέσματα.  

Λίγα λόγια για την περιοχή παραχώρησης του νέου Αερολιμένα Ηρακλείου. Βρίσκεται 35 

χιλιόμετρα νοτιοανατολικά της πόλης του Ηρακλείου, στην ενδοχώρα του νομού, εντός του Δήμου 

Μινώα Πεδιάδας. Το έργο του αεροδρομίου κατασκευάζεται εντός οικοπέδου εμβαδού 6029,5 

στρεμμάτων, μέσα στην ευρύτερη περιοχή παραχώρησης, που καταλαμβάνει έκταση περίπου 12.000 

στρεμμάτων, σε γη υψηλής παραγωγικότητας, μία πεδιάδα η οποία απαλλοτριώθηκε.  

Μέχρι την ολοκλήρωση τόσο του αερολιμένα όσο και των συνοδών έργων, θα εκριζωθούν 

συνολικά 200.000 ελαιόδενδρα, τα οποία έχουν αποζημιωθεί στους ιδιοκτήτες τους. Σήμερα έχουν 

εκριζωθεί όλα τα ελαιόδενδρα από τους χώρους, τους διαδρόμους και εκεί όπου θα κατασκευασθεί 

αυτό καθεαυτό το αεροδρόμιο και τα συνοδά εργα όπως οδικές αρτηρίες. Εκεί, που θα είναι καθαυτό 

το αεροδρόμιο, έχουμε προχωρήσει στην αποψίλωση των δένδρων, καθώς και από τις περιοχές που 

θα γίνουν τα συνοδά έργα όπως οι οδικές αρτηρίες. 

Την αρχαιολογική επίβλεψη και τεκμηρίωση κατά τη φάση της κατασκευής, δεν την έχει 

αναλάβει η εταιρεία, αλλά το ίδιο το Υπουργείο Πολιτισμού με αρχαιολόγους, που έχει 

εγκαταστήσει στην περιοχή παραχώρησης. Το έργο από την αρχή του ξεσήκωσε θύελλα 

αντιδράσεων από τους τοπικούς παραγωγικούς φορείς, τόσο κοινωνικούς όσο και περιβαλλοντικούς 

φορείς. Η τοπική κοινωνία – ένα μεγάλο μέρος της - διατηρεί ακόμη επιφυλάξεις ως προς την 

ωφελιμότητα, που θα επιφέρει στον τόπο συνολικά, όχι μόνο για την οικονομία. 

Και κάτι, που συμπληρώθηκε τον τελευταίο μήνα είναι ότι πλέον το αεροδρόμιο κατασκευάζεται 

σε μία έκταση, που βρίσκεται πάνω σε ενεργό ρήγμα, με έντονη σεισμική δραστηριότητα, καθώς 

πέρα από τον ισχυρό σεισμό κατά το τέλος Σεπτεμβρίου, σεισμική δραστηριότητα έχει η περιοχή 

ακατάπαυστα από τον Ιούνιο.  

Εδώ είναι εικόνες της περιοχής παραχώρησης. Εδώ βλέπετε τον κάμπο κατάφυτο από 

ελαιόδενδρα. Βλέπετε πως αυτά απομακρύνονται με σκοπό την κατασκευή του αεροδρομίου και 

κάποιες μακέτες  για το πως θα είναι το αεροδρόμιο το 2025, που θα παραδοθεί. Αυτή η πρωτοβουλία 

της μεταφύτευσης έγινε μέσα από την υπογραφή ενός μνημονίου συνεργασίας μεταξύ των τριών 

μελών. Το μνημόνιο συνεργασίας είναι ορισμένο με χρονοδιάγραμμα, δίνει τις αρμοδιότητες και τις 

ευθύνες, που έχει καθένα μέλος, πως θα γίνει η χρηματοδότηση, ποιες είναι οι δράσεις, τι κάνει κάθε 

φορέας, κάθε μέλος. Υπογράφτηκε τον περασμένο Ιούνιο.  

Ποιοι είναι οι κοινοί στόχοι της συνεργασίας; Καταρχήν να υπάρξει συνεννόηση και συνέργεια 

μεταξύ της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, της Αποκεντρωμένης Διοίκησης και της Εταιρείας 

Παραχώρησης Α.Ε.. Αυτά τα τρία μέλη έχουν έρθει σε μία αγαστή συνεργασία και συνεννόηση η 

οποία δεν έχει συμβεί σε υπόλοιπα αντικείμενα του αεροδρομίου. Να πλησιάσουμε την τοπική 

κοινωνία μέσω δράσεων και έργων με θετικό περιβαλλοντικό πρόσημο, με σκοπό την άμβλυνση 

αντιδράσεων και ανισοτήτων, που έχουν δημιουργηθεί στην περιοχή. Στόχος είναι επίσης η 

διάσωση, και η ανάδειξη φυσικών στοιχείων του τοπίου και η ενίσχυση του περιβαλλοντικού και 

πολιτισμικού χαρακτήρα του χώρου και της ευρύτερης περιοχής, που κατασκευάζεται το νέο 

αεροδρόμιο. 
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Στόχος είναι η προώθηση και η ενδυνάμωση της ταυτότητας, που προβάλλει, το νέο αεροδρόμιο 

παγκοσμίως, δηλαδή ενός διεθνή, «πράσινου», νέου αεροδρομίου και η διασύνδεση, που θα έχει η 

λειτουργία του με τον πολιτισμό, το περιβάλλον αλλά και την αγροτική οικονομία της Κρήτης. 

Η έμπρακτη και άμεση (σε πρώτο χρόνο) επαφή των επισκεπτών, που έρχονται και φθάνουν, με 

το τουριστικό αξιακό κεφάλαιο των πολιτισμικών και φυσικών μνημείων και της κρητικής 

παραγωγής. 

Η ενίσχυση του βιώσιμου τουρισμού, που δραστηριοποιείται, όχι μόνο στα παράλια, αλλά και 

στην ενδοχώρα και είναι το στοίχημα για την Κρήτη να διευρύνει την τουριστική της περίοδο. 

Επίσης η στήριξη των επενδύσεων παροχής υπηρεσιών και προϊόντων με πιστοποιημένη 

μοναδικότητα και αυθεντικότητα. Η δημιουργία και υποστήριξη νέων πράσινων πρωτοβουλιών και 

η δημιουργία θέσεων εργασίας στο αγροτικό και ορεινό περιβάλλον (όπως είναι οικοξεναγοί, οι 

παραγωγοί σπάνιων προϊόντων, η δημιουργία χώρων επίδειξης και εκμάθησης παραδοσιακών 

παραγωγικών μεθόδων, «ησυχαστήρια» - καταλύματα άσκησης και σύνδεσης με τη φύση κλπ). 

Τέλος, η θέσπιση ενός διαφορετικού, ενός εναλλακτικού θα έλεγα brand-name για την προβολή της 

Κρήτης στο εξωτερικό.  

Πως θα το υλοποιήσουμε αυτό το σχέδιο; Έχουμε ήδη ξεκινήσει και ολοκληρώσει το ένα από 

αυτά τα τέσσερα βήματα, που παραθέτω εδώ. Σήμερα έχει ολοκληρωθεί ο εντοπισμός, η 

αξιολόγηση, η ιεράρχηση ελαιοδένδρων, που φέρουν ιδιαίτερα μορφολογικά χαρακτηριστικά μέσα 

από την περιοχή παραχώρησης. Έχουν εντοπισθεί περίπου 45 σημαντικά δένδρα, τα οποία μέχρι 

αρχές Δεκεμβρίου θα μεταφυτευτούν από το βόρειο όριο της έκτασης παραχώρησης με τον όμορο 

Δήμο. Στη συνέχεια, θα πραγματοποιηθεί μεταφύτευση τριών από αυτά τα ιστορικά ελαιόδενδρα σε 

επιλεγμένες θέσεις στην πόλη του Ηρακλείου, οι οποίες είναι άρρικτα συνυφασμένες με έναν 

ιδιαίτερο οικο-πολιτισμικό συμβολισμό πάνω στα χνάρια μια κοινής ιστορίας. Μία ενιαία ιστορία 

την οποία οι επισκέπτες του δένδρου θα μπορούν να την αναζητήσουν και να πηγαίνουν από το ένα 

δένδρο στο άλλο.  

Και επίσης κάτι, που πρότεινε ο Δήμος και ενσωματώθηκε στις δράσεις. Είναι η διατήρηση και 

ανάδειξη in-situ/επιτόπου μνημειακών δένδρων σε διαφορετικές θέσεις του Δήμου Μινώα Πεδιάδος 

και διαμόρφωση υπαίθριων χώρων πρόσβασης και αναψυχής, με σκοπό την αναπτέρωση του ηθικού 

της τοπικής κοινωνίας, που βλέπει το αεροδρόμιο με σκεπτικισμό. 

Στη συνέχεια και για την πλειονότητα των δένδρων, που θα μεταφυτευτούν προσωρινά σε έναν 

όμορο χώρο είναι η μεταφύτευση και εγκατάσταση σε κατάλληλα διαμορφωμένο υπαίθριο χώρο του 

αερολιμένα ενός συνόλου, περίπου σαράντα ιστορικών ελαιοδένδρων, χώρο επισκέψιμο και με 

δυνατότητα ψηφιακής πληροφόρησης και διασύνδεσης για τους επισκέπτες.  

Για τον εντοπισμό, την αξιολόγηση και την καταγραφή αυτών των ιστορικών ελαιοδένδρων  και 

όλες τις υπόλοιπες  δράσεις, επίσης με Απόφαση, συγκροτήσαμε μία ομάδα διαχείρισης έργου με 

συγκεκριμένα καθήκοντα, με χρονοδιάγραμμα και παραδοτέα αποτελέσματα. Αποτελείται από 

ανθρώπους, από στελέχη τόσο των τριών μελών, που συμμετέχουν στη σύμπραξη, όπως και από 

τους υπεύθυνους επιβλέποντες μηχανικούς του αεροδρομίου, καθώς και την περιβαλλοντική ομάδα, 

που υποστηρίζει την κατασκευή του αεροδρομίου.  

Το πρώτο βήμα ήταν  ότι συγκροτήθηκε η ομάδα διαχείρισης του έργου και καθορίστηκαν 

κριτήρια επιλογής ιστορικών ελαιοδένδρων. Σε αυτό μας βοήθησε πολύ το Ελληνικό Μεσογειακό 

Πανεπιστήμιο δηλαδή να καθορίσουμε ποια είναι αυτά τα κριτήρια, που θα επιλέξουμε αυτά τα 

δένδρα και γιατί αυτά είναι σημαντικότερα από άλλα. Αποτυπώθηκαν ιστορικοί ορθοφωτοχάρτες 

πάνω σε σύγχρονα χαρτογραφικά υπόβαθρα της έκτασης παραχώρησης και της ευρύτερης περιοχής, 

ώστε να έχουμε εικόνα της κατάστασης, της βλάστησης, τώρα και το 1945, για να εντοπίσουμε 

ιστορικά ελαιόδενδρα, τα οποία πραγματικά βρήκαμε.  

Ακολούθησε εργασία υπαίθρου και εντοπισμός. Η ομάδα εργασίας έκανε αυτοψίες και μάλιστα 

για περιοχές που πλέον θα γίνουν συνδετήριες οδοί και δεν ήταν μέσα στον κάμπο, για μερικές 

μάλιστα ήταν δύσκολη η πρόσβαση τους. Καταγράφθηκαν, στοιχειοθετήθηκαν και ιεραρχήθηκαν 

σε πίνακες Excel. Κάθε δένδρο έχει χαρτογραφηθεί ψηφιακά με GPS και φέρνει μαζί του ταυτότητα 

με φωτογραφίες.  
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Τώρα γίνεται η σύνταξη του πρωτοκόλλου μεταφυτεύσεων, με ποιο τρόπο αυτά θα εκτελεσθούν  

έτσι ώστε να υπάρχουν τα υγειονομικά πρωτόκολλα και τα πρωτόκολλα, που πρέπει να έχει το 

πολλαπλασιαστικό υλικό, για να μετακινηθεί και να μεταφυτευτεί.  

Η ομάδα, ως επόμενο βήμα, θα διερευνήσει με τη βοήθεια του δήμου και των στελεχών του 

δήμου, δένδρα, που θα μπορούν να διατηρηθούν και να αναδειχθούν in-situ δηλαδή εκεί, που 

βρίσκονται. Οι φωτογραφίες είναι από την προετοιμασία της μεταφύτευσης στο βόρειο όριο της 

έκτασης, όπου αναζητήθηκαν τα δένδρα, γιατί εκεί υπήρχαν τα παλαιότερα ελαιόδενδρα με βάση 

τους ιστορικούς ορθοφωτοχάρτες, οπότε αυτή η περιοχή διερευνήθηκε. Η ομάδα την περπάτησε  όλη 

και δύο και τρεις φορές και στη συνέχεια έχουν σημανθεί τα ελαιόδενδρα αυτά και έχουν 

χαρτογραφηθεί με GPS.  

Στη συνέχεια τρία τουλάχιστον ελαιόδενδρα θα μεταφυτευτούν στην πόλη του Ηρακλείου. Έχει 

δημιουργηθεί μία ιστορία για αυτά τα δένδρα. Καθένα από αυτά ανάλογα με τη συμβολική θέση, 

που θα τοποθετηθεί, με μία κοινή διαμόρφωση βέβαια, θα φέρει τον τίτλο της ιστορίας, της 

φιλοξενίας και της ελευθερίας για την πόλη του Ηρακλείου. Θα υπάρχει εικονική διασύνδεση με 

δυνατότητα πληροφοριών από QR codes στη σήμανση για τη διασύνδεση με τον τόπο προέλευσης 

και το αεροδρόμιο. Θα μπορούν να δίνονται πληροφορίες για το χρόνο, που κατασκευάζεται το 

αεροδρόμιο. Επίσης πέρα από αυτά τα πληροφοριακά και ενημερωτικά  αυτών των δένδρων θα  

επιχειρήσουμε να καλλιεργήσουμε το θεσμό του αναδόχου της φροντίδας και της συντήρησης αυτών 

των φυτών με σκοπό την ανάδειξη, τη διαχείριση και την προβολή τους. Η διατήρηση και η ανάδειξη 

των μνημείων στη θέση όπου βρίσκονται ήταν πρόταση της Δημοτικής Αρχής η οποία θεωρεί ότι με 

αυτή την προσέγγιση θα καταφέρει να αναδειχθεί ο φυτικός πλούτος σε όλη την έκταση του Δήμου 

Μινώα – Πεδιάδας, που είναι ένας αρκετά μεγάλος σε έκταση δήμος, και έτσι θα υποβοηθηθεί η 

κοινωνική συναίνεση, η οποία έχει ακόμη αμφιβολίες και επιφυλάξεις σε μεγάλο βαθμό, με δράσεις 

για τα τοπικά συμβούλια και την τοπική κοινωνία. Αυτές τις δράσεις θα χρηματοδοτήσει η εταιρεία 

παραχώρησης, η οποία έχει δεσμευτεί  στο Μνημόνιο Συνεργασίας γι’ αυτό. Η ομάδα έργου θα 

εκπονήσει ένα σχέδιο για τη διατήρηση και την προβολή των μνημειακών δένδρων στο φυσικό τους 

χώρο. 

Σκοπό έχουμε όλα αυτά, που σας περιέγραψα, τόσο τα τρία μεμονωμένα δένδρα, όσο και τα 

δένδρα, που θα αναδειχθούν in-situ να συνδυασθούν, ώστε να αποτελέσουν άρρηκτα μέρη ενός 

ενιαίου οικοπολιτισμικού δικτύου το οποίο θα προβάλλει σε εξάρτηση γεωχωρικής πληροφορίας 

δηλαδή θα παραπέμπει με αποτύπωση πληροφορίας σε άλλα προστατευόμενα φυσικά αντικείμενα 

στην Κρήτη. Έχουμε ένα μεγάλο αριθμό μνημείων στη φύση όχι μόνο δένδρα, αλλά άλλα μνημεία 

όπως γεωπάρκα, αισθητικά δάση, τον εθνικό δρυμό της Σαμαριάς και θέλουμε όλα αυτά να τα 

συνδέσουμε μεταξύ τους και το ένα να παραπέμπει στο άλλο. 

Η δημιουργία του «Αρχαίου Ελαιώνα» είναι το τελικό βήμα, που στοχεύουμε να κάνουμε με την 

ολοκλήρωση του αεροδρομίου. Θα είναι η διαμόρφωση ενός υπαίθριου χώρου, όπου θα 

μεταφυτευτούν η πλειοψηφία αυτών των ελαιοδένδρων, στην πτέρυγα αφίξεων και αναμονής του 

αεροδρομίου. Αυτή τη στιγμή τα δένδρα θα παραμείνουν σε ένα αδειοδοτημένο φυτώριο πολύ κοντά 

στην έκταση της παραχώρησης ώστε το 2025 να μεταφυτευτούν στο χώρο του αεροδρομίου. Ο 

χώρος αυτός θα είναι άμεσα προσβάσιμος και επισκέψιμος από τους ταξιδιώτες. Κάποιος θα μπορεί 

να μπει και να περιηγηθεί στον «Αρχαίο Ελαιώνα». Θα υπάρχει ψηφιακή πληροφόρηση, σήμανση 

με QR codes, που θα δίνουν πληροφορίες, τις πρώτες πληροφορίες στον επισκέπτη για την ιστορία 

και τον πολιτισμό της ελιάς, τις παραδοσιακές αγροτικές καλλιέργειες και τα προϊόντα και 

γενικότερα το ιδιαίτερο φυσικό περιβάλλον της Κρήτης. Θα υπάρχει διασύνδεση και παροχή 

ενημέρωσης για το οικοπολιτισμικό δίκτυο των μνημειακών δένδρων στο Ηράκλειο. 

Επίσης έχουμε συμφωνήσει τουλάχιστον σε προκαταρκτικό στάδιο να δημιουργήσουμε ένα 

brand-name, τον «Αρχαίο Κρητικό Ελαιώνα», στο οποίο πιστοποιημένες  επιχειρήσεις τόσο 

εμπορικές όσο και παροχής υπηρεσιών θα μπορούν να συμβληθούν σε αυτό με την Εταιρεία 

Παραχώρησης του αεροδρομίου με σκοπό να υπάρχει τόσο προώθηση των προϊόντων των 

επιχειρήσεων στην έκταση του αεροδρομίου όσο και το ανάποδο. Το ίδιο το αεροδρόμιο να 

επωφεληθεί για την πράσινη ταυτότητα του με αυτές τις οικολογικές εταιρείες. Το αεροδρόμιο θα 
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έχει μία δυναμικότητα μεγαλύτερη από 8 εκατομμύρια επισκεπτών ετησίως, 13 στρέμματα 

εμπορικών χρήσεων και 1000 τμ εκθεσιακών χώρων. 

Αυτά είναι για την Πρωτοβουλία μας. Έχουμε ξεκινήσει δυναμικά. Μπορεί η έκταση αυτή να 

έχει ταναληθεί και ταλαιπωρηθεί αρκετά και με τους σεισμούς και με τις συγκρούσεις μεταξύ των 

τοπικών κοινωνιών και της εταιρείας κατασκευής, αλλά έχουμε φθάσει σε ένα κοινό τόπο, όπου 

έχουμε βάλει μπροστά μία soft ενέργεια, μία φιλο-περιβαλλοντική δράση, την οποία δουλεύουμε 

από κοινού. 

Σας ευχαριστώ πολύ! 

 

 

 
Σύντομο βιογραφικό 
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Από το 1998 εργάζεται στη δημόσια διοίκηση, αρχικά στην αυτοδιοίκηση με την έναρξη του προγράμματος 
ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ και μέχρι το 2001 και, στη συνέχεια στην περιφερειακή κρατική διοίκηση (Περιφέρεια και 
Αποκεντρωμένη Διοίκηση Κρήτης) σε θέσεις υψηλής διοικητικής ευθύνης. Με την αριθ. 14026/2017 
Απόφαση Υπουργού Εσωτερικών διορίστηκε ως Συντονίστρια της Αποκεντρωμένης Διοίκησης Κρήτης, με 
διαδικασία αξιολόγησης του Α.Σ.Ε.Π. σε συνέχεια της αριθ. 1ΣΑΔ/2015 Απόφασης Προκήρυξης του Υπουργού 
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης για την επιλογή των επτά Συντονιστών των Αποκεντρωμένων 
Διοικήσεων της Χώρας 
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«Πρωτοβουλία «75UN – 75 Trees UNAI SDG7» - Δρ. Πόπη Κονιδάρη, ΚΕΠΑ 

Ερευνήτρια  ΚΕΠΑ του ΕΚΠΑ 

 

Σύντομο βιογραφικό 

Επικεφαλής της Ομάδας Πολιτικής για την Κλιματική Αλλαγή του Κέντρου Ενεργειακής 
Πολιτικής και Ανάπτυξης (ΚΕΠΑ) του ΕΚΠΑ. Κάτοχος δύο Μεταπτυχιακών Διπλωμάτων 
Ειδίκευσης στη «Φυσική Περιβάλλοντος» και στον «Ηλεκτρονικό Αυτοματισμό». Η 
διδακτορική διατριβή αφορούσε την ανάπτυξη της πολυκριτηριακής μεθόδου 
αξιολόγησης, AMS, για πολιτικά εργαλεία μείωσης της κλιματικής αλλαγής. Εργάζεται 
ως ερευνήτρια στο ΚΕΠΑ σε θέματα πολιτικής για την κλιματική αλλαγή (ενεργειακή 
απόδοση, ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, συστήματα εμπορίας εκπομπών, κριτήρια 
αξιολόγησης για μείγματα / εργαλεία πολιτικής για το κλίμα, αλληλεπιδράσεις 
πολιτικής, ανάπτυξη μιγμάτων πολιτικής μετριασμού / προσαρμογής - σενάρια). Αποτέλεσμα της εργασίας 
της στο πλαίσιο του έργου ΗΕRON H2020 είναι η ανάπτυξη της μεθοδολογίας για το HERON-DST. Κριτής στα 
περιοδικά "Energy Policy", "International Journal of Sustainable Energy", "Climate Policy" και "Omega, The 
International Journal of Management Science". Είναι η Επιστημονική Γραμματέας του ετήσιου Διεθνούς 
Συνεδρίου του ΚΕΠΑ για την Ενέργεια και την Κλιματική Αλλαγή και συγγραφέας επιστημονικών άρθρων. 
Είναι το σημείο επαφής του ΚΕΠΑ για τη δράση του ως παγκόσμιος κόμβος της Ακαδημαϊκής Πρωτοβουλίας 
των Ηνωμένων  Εθνών για την προώθηση του 7ου στόχου της Βιώσιμης Ανάπτυξης (UNAI Hub SDG7) και ως 
συντονιστής του δικτύου BSEC-Green Energy Network. 
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Η συμβολή του χρηματοδοτικού μέσου LIFE στην οργάνωση του δικτύου 
NATURA 2020 - καθ. Κυριάκος Γεωργίου, ΕΚΠΑ 

Ομότιμος καθηγητής ΕΚΠΑ 

 
 
Σύντομο βιογραφικό 
 
Ομότιμος Καθηγητής Φυσιολογίας Φυτών στο Τμήμα Βοτανικής (Σχολή 
Βιολογίας) του Εθνικού & Καποδιστριακού Πανεπιστημίου Αθηνών, 
Προϊστάμενος Τμήματος Βοτανικής (2013-15), Αναπληρωτής Πρόεδρος 
(2009-15) και Πρόεδρος (2015-2017) της Βιολογικής Σχολής. Τα κύρια 
ερευνητικά ενδιαφέροντα περιλαμβάνουν Φωτομορφογένεση, 
Οικοφυσιολογία Φυτών, Βιολογία Σπόρων και Βιολογία Διατήρησης. Έχει 
δημοσιεύσει περισσότερα από 50 πρωτότυπα άρθρα σε διεθνή 
επιστημονικά περιοδικά & βιβλία, έχει συμμετάσχει σε περισσότερα από 50 εθνικά και διεθνή 
επιστημονικά συνέδρια και είναι ένας από τους συνεκδότες του «Red Data Book of Plants of Cyprus». 
Έχει συντονίσει και συμμετάσχει σε περισσότερα από 30 ερευνητικά προγράμματα, με τα πιο 
πρόσφατα να επικεντρώνονται στην οργάνωση, παρακολούθηση και διαχείριση του δικτύου NATURA 
2000 σε Ελλάδα και Κύπρο. 
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«Πιστωτικές μονάδες άνθρακα» - κ. Γεώργιος Ζήσης – Τέγος, ΥΠΕΝ 
 

Προϊστάμενος  του Τμήματος Μηχανισμών Αγοράς και Μητρώου Εκπομπών, ΥΠΕΝ 
 
 

 

 
Σύντομο βιογραφικό 

 
Ο κ. Γ. Ζήσης-Τέγος είναι απόφοιτος της Σχολής Αγρονόμων-Τοπογράφων 
Μηχανικών του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου. Έχει εργασθεί στην 
Ελλάδα και στο εξωτερικό, στον ιδιωτικό και το δημόσιο τομέα. Από το 2008 
ανήκει στο δυναμικό του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, 
ξεκινώντας από τη Διεύθυνση Τοπογραφικών Εφαρμογών, στη συνέχεια 
μετακινήθηκε στη Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Πολιτικής, ακολούθησε το 
Σώμα Επιθεώρησης Περιβάλλοντος Δόμησης Ενέργειας και Μεταλλείων. 
Υπήρξε και Σύμβουλος παρά τω Υπουργώ Υποδομών, Μεταφορών και 
Δικτύων κατά το 2012. Σήμερα είναι  Προϊστάμενος  του Τμήματος 
Μηχανισμών Αγοράς και Μητρώου Εκπομπών της Δ/νσης Κλιματικής Αλλαγής και Ποιότητας της 
Ατμόσφαιρας του Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας (ΥΠΕΝ). 
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Το νέο  πρόγραμμα Ορίζοντας Ευρώπη – κ. Κατερίνα Παπαδούλη, Δίκτυο 
ΠΡΑΞΗ 

Σύμβουλος Μεταφοράς Τεχνολογίας στο Δίκτυο ΠΡΑΞΗ 

 

 

 
Σύντομο βιογραφικό 

 
Η κ. Παπαδούλη είναι πτυχιούχος του Τμήματος Οικονομικών Επιστημών του 
Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστημίου Αθηνών και κάτοχος 
μεταπτυχιακού διπλώματος ειδίκευσης «Economics and Finance for 
Development, Development Economics and International Development» του 
University of Bradford (UK). Από το έτος 2016 εργάζεται στο Δίκτυο ΠΡΑΞΗ  ως 
Σύμβουλος Μεταφοράς Τεχνολογίας.  
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Η στρατηγική της ΕΕ «Κλίμα και Ενέργεια 2030» και τα δάση – Δρ. 
Παντελίτσα Σφηνιαδάκη, ΕΠΚ 

 

Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Κύπρου 

 

 
Σύντομο βιογραφικό 

 
Η  κ. Παντελίτσα Σφηνιαδάκη σπούδασε Νομικά στη Νομική Σχολή του Εθνικού 
και Καποδιστριακού Πανεπιστημίου Αθηνών. Κατέχει διδακτορικό δίπλωμα 
στο Δίκαιο Περιβάλλοντος και Πολεοδομίας από το Freie Universität του 
Βερολίνου. Ο τίτλος της διδακτορικής της διατριβής είναι «Η βιώσιμη αστική 
ανάπτυξη ως πεδίο σταθμίσεων στο ελληνικό και γερμανικό δίκαιο». Έχει 
αναπτύξει διδακτική δραστηριότητα και ως επιστημονική συνεργάτιδα σε 
προπτυχιακό και μεταπτυχιακό επίπεδο σε μαθήματα του Δημοσίου Δικαίου. 
Τα επιστημονικά της ενδιαφέροντα επικεντρώνονται στο Δίκαιο Περιβάλλοντος 
και πιο συγκεκριμένα στο Δίκαιο της Κλιματικής αλλαγής, στην έννοια και την 
κανονιστικοποίηση της αρχής της βιώσιμης ανάπτυξης, στα ζητήματα, που 
άπτονται της σημασίας της δικαστικής εξουσίας στην προστασία του περιβάλλοντος κ.α. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



1st International Forestation Initiative – 12-13 Νοεμβρίου 2021, Μπουραζάνι (Κόνιτσα) 

86 

 

 

  

  



1st International Forestation Initiative – 12-13 Νοεμβρίου 2021, Μπουραζάνι (Κόνιτσα) 

87 

 

 

  

  



1st International Forestation Initiative – 12-13 Νοεμβρίου 2021, Μπουραζάνι (Κόνιτσα) 

88 

 

 

 
 

  



1st International Forestation Initiative – 12-13 Νοεμβρίου 2021, Μπουραζάνι (Κόνιτσα) 

89 

 

 

  

  



1st International Forestation Initiative – 12-13 Νοεμβρίου 2021, Μπουραζάνι (Κόνιτσα) 

90 

 

 

  

  



1st International Forestation Initiative – 12-13 Νοεμβρίου 2021, Μπουραζάνι (Κόνιτσα) 

91 

 

 

  

  



1st International Forestation Initiative – 12-13 Νοεμβρίου 2021, Μπουραζάνι (Κόνιτσα) 

92 

 

 

  

 

 



1st International Forestation Initiative – 12-13 Νοεμβρίου 2021, Μπουραζάνι (Κόνιτσα) 

93 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

2η ημέρα Συνάντησης – 1η Συνεδρίαση 
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«Ελληνική χλωρίδα – Δένδρα» - Δρ. Αλέξανδρος Ελευθεριάδης 
Φυτώριο Φιλύρα 

 
Σύντομο βιογραφικό 

Διδάσκει επί 22ετίας συναφή μαθήματα  σε πρώην ΤΕΙ (Αρχιτεκτονικής 
Τοπίου, Δασοπονίας και  Διαχείρισης Φυσικού Περιβάλλοντος, Οινολογίας 
και Τεχνολογίας Ποτών, Τεχνολόγων Γεωπόνων). Είναι μελετητής Έργων 
Πρασίνου του Δημοσίου (ομάδα 25, τάξη Β) και Εγγείων Βελτιώσεων και 
Γεωργικών Μελετών (ομάδα 23, τάξη Β). Έχει συμμετάσχει σε πλήθος έργων 
σχεδιασμού και κατασκευής κήπων, πάρκων, πλατειών, πράσινων δωμάτων, 
έργων αναψυχής, αρδευτικών δικτύων σε μικρή και μεγάλη κλίμακα, καθώς 
και αποκατάστασης διαταραγμένων περιοχών, διαχείρισης κεκλιμένων 
επιφανειών, πρανών οδών και συναφούς θεματολογίας. Επίσης έχει συμμετάσχει σε πλήθος εργασιών 
συνεδρίων και συναφών εκδόσεων (αυτοφυή φυτά, φαρμακευτικές και διατροφικές ιδιότητες φυτών, 
επιλογή φυτών στην Αρχιτεκτονική Τοπίου, Θρέψη φυτών, Αρδευτικά δίκτυα, Δυσμενή οικολογικά 
περιβάλλοντα, Άρδευση αστικού πρασίνου, Ορθολογική Διαχείριση νερού, Εδαφικά μίγματα κλπ). 
Είναι τεχνικός σύμβουλος του φυτωρίου Φιλύρα (www.filyraplants.gr). 

 

http://www.filyraplants.gr/
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2η ημέρα Συνάντησης – 2η Συνεδρίαση 
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Εισήγηση  - κ. Δέσποινα Μιχαηλίδου, Δήμος Αμπελοκήπων -Μενεμένης 

Msc ΠΕ Γεωπόνος, Προϊσταμένη του Τμήματος Πρασίνου & Περ/ντος του Δήμου 

Αμπελοκήπων - Μενεμένης 
 

Κύριε καθηγητά, κύριοι Δήμαρχοι και εκπρόσωποι της Τ.Α, κύριε 

πρόεδρε του Πράσινου Ταμείου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και 

κύριοι χαιρετίζω τις εργασίες του 1ου Διεθνούς Συνεδρίου International 

Forestation Initiative με την ευχή οι δράσεις, που θα υλοποιηθούν να το 

καταστήσουν θεσμό. 

Ο Δήμος Αμπελοκήπων-Μενεμένης είναι ένας κατεξοχήν αστικός 

δήμος με χαρακτηριστικά που δυσχεραίνουν την τόσο αναγκαία ανάπτυξη 

και αύξηση του αστικού πρασίνου. Πυκνοδομημένος και πυκνοκατοικημένος με πολύ 

περιορισμένους ελεύθερους χώρους, στερείται αστικών και περιαστικών δασών καθώς και 

περιφερειακών αγροτικών εκτάσεων. Μοναδική επιλογή, αλλά διόλου ευκαταφρόνητη, η 

αύξηση του υψηλού πρασίνου με τη φύτευση δένδρων. Εχθροί και ανταγωνιστές της όλης 

προσπάθειας η αστική ρύπανση, η έλλειψη περιβαλλοντικής συνείδησης, το αφιλόξενο εν γένει 

αστικό περιβάλλον. Από το 2009 στο Τεχνικό πρόγραμμα και στον ετήσιο προϋπολογισμό του 

Δήμου εντάσσεται το έργο με τίτλο «Αποξήλωση πρέμνων και φύτευση νέων δένδρων». Στο 

πλαίσιο του ανωτέρω έργου κάθε χρόνο υλοποιείται μια σειρά εργασιών, σε όλη την έκταση 

του αστικού ιστού του Δήμου, στις οποίες  περιλαμβάνονται η κοπή των ξερών δένδρων, η 

αποξήλωση των πρέμνων, η δημιουργία νέων δενδροδόχων, η προμήθεια και φύτευση νέων 

δένδρων, η υποστύλωση και προστασία αυτών και η άρδευση. Το έργο στοχεύει στη διατήρηση 

και στην αύξηση του υψηλού αστικού πρασίνου, χρηματοδοτείται από ίδιους πόρους και 

ενδεικτικά αναφέρω ότι τα τελευταία έξι (6) χρόνια φυτεύτηκαν το έτος 2015-189δ., το 2016-

168δ., τα έτη 2017-2018-788δ. (να σημειώσω ότι ο βαρύς χειμώνας του 2017 είχε ως 

αποτέλεσμα τη ξήρανση πολλών δένδρων, μικρών και μεγάλων, ιδιαίτερα κάποιων ειδών που 

δεν αντέχουν στις παρατεταμένες χαμηλές θερμοκρασίες όπως οι νεραντζιές και οι ελιές), το 

2019-390δ., το 2020-408δ. και το 2021 θα φυτεύσουμε εντός  των επόμενων δύο μηνών 

(ΝΟΕΜΒΡΙΟ-ΔΕΚΕΜΒΡΙΟ) 2021-253δ. 

Ο προϋπολογισμός του έργου ανέρχεται στα 36.997,22€. Τα είδη των δένδρων που θα 

φυτευτούν αριθμούν τα δεκαοκτώ (18) διαφορετικά είδη μικρών δενδρυλλίων και μεγάλων 

δένδρων. Το συγκεκριμένο έργο αφορά κατά κύριο λόγο τις δενδροστοιχίες του Δήμου. 

Βέβαια, φυτεύσεις δένδρων υλοποιούνται και κατά τις αστικές αναπλάσεις χώρων πρασίνου 

και κατά τη δημιουργία νέων χώρων πρασίνου. Ενδεικτικά αναφέρω ότι στο έργο της αστικής 

ανάπλασης του πάρκου στην περιοχή Δαβάκη, συγχρηματοδοτούμενο από ΕΣΠΑ, το οποίο 

βρίσκεται σε εξέλιξη θα φυτευτούν είκοσι (20) δένδρα. Επίσης, στο πλαίσιο της δημιουργίας 

ενός πάρκου έκτασης 6στρ.,πάρκο Καραντινού, το έργο είναι σε φάση υλοποίησης ενταγμένο 

στο ΕΣΠΑ, θα φυτευτούν εβδομήντα δύο (72) δένδρα. Επιπρόσθετα, σε φάση υλοποίησης, 

ενταγμένα στο ΕΣΠΑ, είναι το έργο με τίτλο «ΠΡΑΣΙΝΙΣΜΟΣ ΝΗΣΙΔΑΣ ΟΔΟΥ 

ΜΟΝΑΣΤΗΡΙΟΥ» στο πλαίσιο του οποίου προβλέπεται η φύτευση διακοσίων έντεκα (211) 

δένδρων, το έργο με τίτλο «ΑΝΑΣΧΕΔΙΑΣΜΟΣ ΚΑΙ ΠΡΑΣΙΝΙΣΜΟΣ ΠΑΡΚΟΥ 

ΒΟΣΠΟΡΟΥ» που περιλαμβάνει τη φύτευση πενήντα έξι (56) δένδρων και το έργο με τίτλο 

«ΒΙΟΚΛΙΜΑΤΙΚΗ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗ ΤΟΥ ΟΙΚ. ΑΓ. ΝΕΚΤΑΡΙΟΥ» κατά την εκτέλεση του 

οποίου θα φυτευτούν εκατόν είκοσι πέντε (125) δένδρα. Συνολικά, λοιπόν, έχει 

προγραμματιστεί και λάβει χώρα μέχρι το τέλος του 2023 η φύτευση  τετρακοσίων ογδόντα 

τεσσάρων (484) δένδρων σε χώρους πρασίνου του Δήμου Αμπελοκήπων-Μενεμένης. 

Η προσπάθεια όμως δεν σταματάει εδώ, έχουμε πραγματοποιήσει δενδροφυτεύσεις και 

ποικίλες δράσεις περιβαλλοντικής εκπαίδευσης με μαθητές σχολείων, με ιδιωτικές εταιρείες, 

με εθελοντικές ομάδες. Δύο πρόσφατες δενδροφυτεύσεις, με άλλο χαρακτήρα, 

πραγματοποιήθηκαν η μία εντός του χώρου του στρατοπέδου «Μεγ. Αλεξάνδρου» σε 

συνεργασία με ιδιωτική εταιρεία η οποία προμηθεύτηκε τα δενδρύλλια και με την εθελοντική 

συμμετοχή των εργαζομένων της και τη συνεργασία του Δήμου μας φυτεύσαμε τριάντα (30) 

δένδρα. Στον ίδιο χώρο, το 2019, σε συνεργασία με τον ΣΚΑΙ και την ΑΜSTEL-FREE 
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δημιουργήσαμε έναν μικρό κήπο και φυτεύσαμε θάμνους και δεκαπέντε (15) δένδρα με τη 

συμμετοχή εθελοντών, προσκόπων, και εργαζομένων. 

Η τελευταία δενδροφύτευση πραγματοποιήθηκε, στο πλαίσιο πλέον συμμετοχής, στην 

πρωτοβουλία, τον Απρίλιο 2021 με την εθελοντική συμμετοχή του συλλόγου Αστυν. Υπαλ. 

και έλαβε χώρα η επιτυχημένη φύτευση 75 δένδρων του δασοπονικού είδους Celtis (Κελτίδα) 

κατά μήκος δύο αρδευόμενων νησίδων της Λεωφ. Δενδροποτάμου του Δήμου Αμπελοκήπων-

Μενεμένης. Η επιλογή του φυτικού είδους έγινε από τον καθ. Δασολογίας κ. Ζιάγκα και το όλο 

εγχείρημα ήταν ιδιαίτερα επιτυχημένο διότι ήταν σωστά οργανωμένο. Μετά από ένα δύσκολο 

καλοκαίρι είμαι ευτυχής να επισημάνω ότι δεν χάσαμε ούτε ένα δένδρο. 

Προετοιμαζόμαστε για τις επόμενες δράσεις δενδροφύτευσης στις οποίες φιλοδοξούμε να 

φυτεύσουμε το λιγότερο 150 δένδρα, κάνοντας χρήση του χρηματοδοτούμενου εργαλείου του 

«Πράσινου Ταμείου» στο πλαίσιο της Πρωτοβουλίας, το συντομότερο δυνατό δηλ. εντός της 

τρέχουσας φυτευτικής περιόδου και μέχρι το Μάρτιο του έτους 2022. 
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